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Motto: „Naděje není přesvědčení, že něco dobře dopadne, ale jistota, že má něco smysl – bez ohledu na 

to, jak to dopadne.“ 

Václav Havel 
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Poděkování 
Poděkování patří všem pamětníkům, kteří našim žákům ochotně vyprávěli své příběhy, a stali se pro ně 

živým svědectvím doby, kterou oni neprožili. 

Poděkování patří také všem žákům ZŠ Zámecká, kteří se do projektu Příběhy našich sousedů zapojili,  

a nezalekli se práce, která se před nimi otevřela.  

Zvláštní poděkování pak náleží tiskárně H.R.G. za vytištění publikace, kterou držíte v rukou. 
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Pavla Kopecká 

Eliška Škochová 

Klára Hegrová 
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Úvod 
Dvacáté století – století hrůzy i století naděje. Přineslo dvě světové války a diktátorské režimy, které se 

nevyhnuly ani českým zemím. Spolu s nimi přišla bída, strádání a bezpráví, které se dotklo milionů lidí. 

Kdybychom v oněch dobách žili, mnozí z postižených by byli našimi sousedy. Mohli by to být Němci 

v okolních obcích, kteří se s nově vzniklým státem uprostřed Evropy ne vždy ztotožnili. Mohli to být 

Židé, k nimž bychom chodili nakupovat, potkávali je na náměstí a míjeli jejich synagogu. O něco později 

zase lidé zapojení do protinacistického odboje, stejně jako ti, kteří se po válce stali obětmi 

komunistického bezpráví: Studenti místního gymnázia postavení před soud ve vykonstruovaném 

procesu, živnostníci či rolníci, které chtěli komunisté zlikvidovat, lidé, jejichž blízcí se rozhodli před 

komunistickou zvůlí raději uprchnout. Ti všichni mohli být v průběhu 20. století našimi sousedy. Mnohé 

z nich potkal tragický osud – skončili v ghettech či koncentračních táborech, prožili 50. léta 

v komunistických věznicích a lágrech, byli hlídáni Státní bezpečností či jiným způsobem perzekuováni. 

Jak bychom se zachovali, kdybychom o jejich utrpení věděli? Dokázali bychom jim pomoci i za cenu 

ohrožení sebe samotných a vlastních rodin, jak mnozí činili? Nebo bychom raději přešli na opačnou 

stranu náměstí, abychom se s nimi nemuseli vůbec potkat? Dvacáté století je zkrátka stoletím bezpráví 

a morálních dilemat, z nichž mnohá jsou aktuální dodnes.  

Aby se na tyto a jiné osudy našich sousedů nezapomnělo, vzniklo ve školním roce 2018/2019 na ZŠ 

Zámecká pět žákovských týmů, které se je v rámci projektu Příběhy našich sousedů společnosti Post 

Bellum rozhodly zaznamenat. A protože se jejich učitelé nechtěli spokojit s tím, že výstupem celého 

projektu bude stručný životopis, několik fotografií a audio či video nahrávka, vznikla knížka, kterou 

začínáte číst. Je sborníkem příběhů, které se našim žákům podařilo sepsat. Každý z nich je jiný, trochu 

jiný byl i styl, kterým příběhy vznikaly. Všechny však mají společný cíl – chtějí být svědectvím doby, 

která ovlivňuje naši současnost více, než si mnohdy připouštíme.  

Stanislav Švejcar 
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Příběh Václava Jozefyho 
Roku 1934 se v Litomyšli narodil Václav Jozefy. Spolu se svými rodiči a sestrou žil v domě č. 103  

na Smetanově náměstí. Jeho otec byl velkoobchodníkem. Když mu však bylo pět měsíců, otec zemřel 

na náhlou srdeční příhodu. Celá jeho firma se zhroutila. Ovdovělá matka se i s dětmi odstěhovala.  

Po čase se znovu provdala, jejím druhým manželem byl 

litomyšlský mecenáš Josef Portman, který Václava 

adoptoval. On sám k tomu poznamenává: „Když si moje 

maminka vzala po roce a půl od smrti mého otce pana 

Portmana, tak jsme u Portmanů bydleli - a mě dokonce 

adoptoval. Takže jsem se od svého věku dvou let do svých 

sedmnácti jmenoval Portman. Pod tím jménem mě zná 

většina starých Litomyšláků.“ 

Václav byl odmalička zvídavým chlapcem. Zajímal se         

o chemii, geologii a hlavně hudbu – hrál na klavír a rád 

zpíval. Čtyři roky chodil na obecnou školu, která se 

nacházela v místě dnešní Základní školy Zámecká. Na 

obecnou školu prý chodil rád, protože měl skvělé učitele   

a zažil tam spoustu příjemných momentů. Krátce před 

skončením druhé světové války začal studovat na místním 

gymnáziu.  

Na konec války má pan Jozefy tuto vzpomínku: „Můj 

nevlastní otec Josef Portman byl důchodní, což byla druhá 

největší úřednická funkce ve městě. Ale problém byl v tom, 

že odmítl dělat německého úředníka, takže ho prostě 

suspendovali a šel dělat do knihovny. Tam pracoval až do 

konce svého pracovního života jako knihovník a neměl 

žádné velké příjmy, takže jsme měli poměrně vysoko do 

žlabu, tak říkajíc. Ale válka se nás nějak citelně nedotkla. Až v pětačtyřicátém roce jsem šel v květnu s 

(československým, pozn. aut.) praporem manifestovat na náměstí a Němci začali střílet. Tak jsem utíkal 

domů. A vaše škola byla v té době obsazená německým lazaretem. Voják, který hlídal, když mě uviděl 

s vlajkou, tak na mě namířil puškou, nevím dokonce, zda nevystřelil. Zachránila mě moje maminka, 

která běžela Prkennou ulicí a volala na toho vojáka, ať neblázní a nestřílí na dítě…. No, dopadlo to 

dobře.“ 

Po roce 1949 vzniklo na gymnáziu několik studentských skupin. Václav Jozefy se zapojil do aktivit 

skupiny Hvězda, kterou založil student Miloslav Kohout. Smysl skupiny spočíval v odporu vůči 

aktivitám nově vytvořeného Československého svazu mládeže. Úkolem Václava Jozefyho bylo vytvořit 

seznam studentů, o kterých věděl, že protikomunistický odpor ve škole podpoří. Jenže komunisté z toho 

nakonec udělali protistátní činnost. V květnu 1950 byl proto Václav Jozefy z gymnázia vyloučen,  

16. září stejného roku zatčen. „Přijel jsem z práce a vždycky pro potěšení jsem hrál na piáno. A zahrál 

jsem Rachmaninovo Preludium cis moll, a to začíná: a-gis-cis. Taková významná, pochmurná hudba. 

Ono to popisuje pohřeb nevolníka, kterého pohřbili zaživa, a on se tam v té rakvi potom probudil. 

Nádherná muzika. A hrál jsem si ty tři tony a najednou bum bum na dveře. Dva páni v kožáku mě 

odvedli.“ 

Ve dnech 9. – 11. října 1950 proběhl ve Smetanově domě v Litomyšli monstrproces „Stříteský              

 a spol.“. Před soudem stanulo celkem 24 osob, do čela procesu komunisté postavili posledního rektora 

piaristické koleje v Litomyšli, Františka Ambrože Stříteského, který na gymnáziu vyučoval náboženství, 

latinu, historii a filozofii. Historik Martin Boštík o rektorovi Stříteském napsal: „Stříteský byl výraznou 

osobností, velmi respektovanou mezi studenty i v profesorském sboru. Jeho hodiny náboženství 

Foto 1: Václav Jozefy ve věku 

(přibližně) 12 let 
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navštěvovali ze zájmu i studenti, kteří nebyli římskými katolíky, protože v jeho hodinách nad 

dogmatickými výklady převažovaly filozofické analýzy překračující konfesní hlediska. Se skautským 

jménem bratr Oheň byl též oblastním duchovním rádcem Junáka, ale neváhal se v případě projednávání 

trestů za kázeňské přestupky zastat i zanícených svazáků. Protože měl na studenty (a mládež vůbec) 

hluboký vliv a dokázal je spojovat, byl trnem v oku tvůrcům nového společenského řádu, kteří se snažili 

o radikální zpřetrhání starých vazeb a vytvoření společnosti izolovaných strachujících se jedinců, kteří 

si nejsou před nikým jisti.“1 

Všichni obvinění byli 9. října převezeni z vazební věznice v Chrudimi do litomyšlské věznice. Odtud 

byli odváděni do Smetanova domu. Z davu, který se zde shromáždil, se prý často ozývaly výkřiky 

volající po nejpřísnějším potrestání. „Výkřiky „pověste je“, „stáhněte z nich kůži“ bylo možné 

zaslechnout i během soudního jednání. Zvláštním fanatismem vynikaly zejména ženy, jejichž hlavy 

volající po krvi kryly červené šátky“, napsal ve své knize Martin Boštík.2 

Souhrnný trest činil 220 roků, což bylo v průměru asi deset let na každého. Pan Jozefy byl souzen jako 

nejmladší ze všech. V době 

soudu mu bylo teprve 16 let. Byl 

odsouzen na šest měsíců odnětí 

svobody. „Vlastní proces byl 

prostě vyeskalován až do 

maxima, protože tam na lístky 

chodili lidi z fabrik. Ženský na 

nás vždycky křičely, píchaly nás 

deštníkem a volaly: Pověste je, 

pověste je! Z rodiny tam nemohl 

nikdo přijít. Nakonec tam byla 

moje sestra, ovšem já jsem ji 

neviděl, jenom vím, že tam byla.“ 

Pan Jozefy byl vězněn 

v Chrudimi, v době soudu 

v Litomyšli a pak převážně 

v Zámrsku, kde byl Ústav pro 

mladistvé delikventy. Dostal se 

však i na Pankrác či do Žacléře. Ve vězení pracoval především jako tzv. pradlák, tedy pral všechno, co 

ostatní vězni ušpinili. Kromě toho jezdil přes den „na brigády“, například sbírat řepu nebo vyvážet hutní 

materiál ze zborceného sklepa. Na sběr řepy vzpomínal těmito slovy: „Nebo když jsme chodili na řepu, 

my jsme měli bagančata s tím profilem vespod a ty musely být do večerky dokonale čisté. A ono z takové 

půdy jako je jíl, když v tom šlapete v botách a pak to máte vyčistit, tak se nám občas stalo, že v těch 

profilech tam zůstalo trošku hlíny. A to oni nosili špendlík a tu hlínu tam odsud škrábali, a když 

vyškrábali, tak ten vězeň, párkrát se mi to stalo, musel do rána mýt chodbu.“ Bachaři také prováděli 

noční kontroly, které vězňům znepříjemňovaly život. Někdy museli všichni vězni nastoupit nazí na 

chodbu, aby je bachaři prohledali, zda u sebe například nemají jehlu. „Já dodneška nevím, proč by 

jehla mohla položit komunistický režim, ale prostě jehlu hledali. A běda tomu, když ji někdo měl.“ 

                                                           
1 Boštík, Martin: Monstrproces „Stříteský a spol.“ Historická studie o síle a slabosti poválečného člověka. Litomyšl 

2004, s. 21. 

2 Tamtéž, s. 40. 

Foto 2: Zleva - Lucie Pávková, Eva Piknová a Ondřej Vomočil  

při rozhovoru s Václavem Jozefym 
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Pana Jozefyho nesměl ve vězení nikdo navštívit. Pouze jednou za měsíc mohli k vězení přijet jeho 

příbuzní – a tak matce a sestře alespoň mával z okna. Co mohl dostávat, byly dopisy, byť limitované – 

tedy s určitým počtem řádků. 

Jednou za měsíc mu rodina 

mohla poslat balíček. Na 

svobodu byl propuštěn 20. 

března 1951. 

Ihned po propuštění z vězení 

chtěl pan Jozefy dostudovat 

gymnázium. Podal celkem 

jedenáct žádostí o přijetí, ale 

žádná nebyla úspěšná. 

Dokonce se dostal až 

k ministrovi Nejedlému, 

který ho ale vyhodil, když 

zjistil, že se jmenuje 

Portman. „Celkem jsem 

podal jedenáct žádostí, mám 

je dokonce z části  

i okopírované. Dokonce jsem 

se dostal při posledním 

pokusu až k panu ministru 

Nejedlému, řek´ jsem, co chci, no a on, když zjistil, že se jmenuju Portman, tak mě okamžitě vyhodil, 

takže jsem to v podstatě vzdal.“ 

Nakonec ale nejen odmaturoval, ale i vystudoval vysokou školu. Ale to předbíháme. Pana Jozefyho totiž 

nejprve čekala vojna. Na vojně se vrhnul na muziku a založil hudební skupinu. Dvakrát také vyhrál 

klavírní soutěž. Bylo to v letech 1955 a 1956. Po druhém ročníku soutěže se jeden z porotců, už tehdy 

známý textař Zdeněk Borovec, divil, proč tak hudebně nadaný člověk v civilu nestuduje. Poté, co zjistil, 

že to má pan Jozefy zakázané, slíbil, že 

se „na to podívá“. A opravdu! Měsíc po 

odchodu z vojny se ve Věstníku 

ministerstva školství dočetl, že „Václav 

Portman má povoleno studovat při 

zaměstnání“. A tak se Václav Jozefy na 

studium vrhnul doslova po hlavě. Za dva 

měsíce zvládl znovu sextu, za tři měsíce 

septimu a za pět měsíců oktávu a k tomu 

i přijímačky na vysokou školu. Kvůli 

kádrovému posudku jej ale bohužel 

nepřijali. „Tak jsem se přihlásil před 

profesorskou komisi. No, profesorská 

komise mě přijala, takže jsem tím pádem 

skončil tak, že jsem vystudoval 

pardubickou VŠCHT.“ Později obhájil 

titul CSc. na VŠCHT v Praze. 

Složité to bylo také v zaměstnání. Po 

propuštění z vězení pracoval v cukrovaru v Cerekvici. Začínal jako skladač uhlí, postupně se ale 

vypracoval až na vedoucího směny. Později odešel na ředitelství cukrovaru v Hradci Králové, kde byl 

vedoucím technického rozvoje. Tam jej také zastihl rok 1968.  

Foto 3: Václav Jozefy sráží vodním dělem cukrovku do dopravního 

kanálu -  Cukrovar Hrochův Týnec 

Foto 4: Zleva - Václav Dvořák a Lucie Pávková během 

rozhovoru s Václavem Jozefym 
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Po srpnové okupaci si ho ředitel podniku zavolal a řekl mu, ať podepíše, že se vstupem cizích vojsk 

souhlasí. Na to ale pan Jozefy odpověděl, že nepodepíše, a ředitel mu dal na výběr: Buď půjde do 

cukrovaru v Hrochově Týnci, nebo k lopatě. Pan Jozefy si vybral Hrochův Týnec, protože jak sám řekl 

„u lopaty už jsem byl“. Deset roků potom pracoval v cukrovaru Hrochův Týnec jako vedoucí výroby. 

Mnohokrát dostal nabídku na lepší místo, ale vždy to bylo s podmínkou vstupu do komunistické strany. 

To ale pan Jozefy odmítal, a tak zůstal v Hrochově Týnci. V roce 1980 nastoupil do Výzkumného ústavu 

potravinářské a chladicí techniky v Hradci Králové. Pracoval tam jako řadový výzkumník. Rok poté se 

stal vedoucím oddělení. Nakonec pracoval jako šéf výzkumu. V 1990 došlo k útlumu činnosti 

výzkumného ústavu a on hledal jiné zaměstnání. Podařilo se mu uspět v konkursním řízení na 

technického náměstka ředitele nemocnice v Chrudimi a po roce a dalším konkurzu se stal ředitelem 

chrudimské nemocnice a tuto funkci vykonával deset roků. Na závěr své pracovní kariéry se stal 

výkonným ředitelem soukromé firmy DIMED, která v nemocnici Chrudim provozovala diagnostická 

zařízení. V roce 2017 ukončil svou pracovní kariéru a odešel do starobního důchodu. 

Pan Jozefy je ženatý a má dvě děti. Spolu s manželkou dnes žije v Chrudimi. Dnešní mladé generaci na 

konci našeho setkání vzkázal: „Dělejte všechno proto, abyste se vyhnuli totalitě v jakékoliv podobě. 

Totalita je prostě zdroj toho nejhoršího, co existuje.“ 

Na zpracování příběhu se podíleli: Eva Piknová, Lucie Pávková, Václav Dvořák, 

Stanislav Švejcar a Ondřej Vomočil 
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Fotografická příloha  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Foto 5: Václav Jozefy během rozhovoru s žáky ZŠ Litomyšl, Zámecká 

 

 

Foto 6: Václav Jozefy během rozhovoru s žáky ZŠ Litomyšl, Zámecká 
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Foto 7: Zleva – Lucie Pávková, Stanislav Švejcar, Eva Piknová a Ondřej Vomočil během rozhovoru 

s Václavem Jozefym 

 

 

Foto 8: Žáci a učitelé ZŠ Zámecká s pamětníkem 
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Foto 9: Pamětní deska připomínající politické procesy v Litomyšli umístěná ve Smetanově domě,  

místě konání procesů 

 

Foto 10: Žáci ZŠ Zámecká u pamětní desky připomínající politické procesy v Litomyšli umístěná  

ve Smetanově domě, místě konání procesů 
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Foto 11: Zámek Zámrsk, dnes sídlo Státního oblastního archivu Zámrsk, v 50. letech vězení  

pro mladistvé 

 

 

Foto 12: Václav Jozefy nastavuje provozní hodnotu na řídicím panelu v provozu „difuze“ -  

Cukrovar Hrochův Týnec 
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Dokumentární příloha 

Záznam Krajského velitelství Státní bezpečnosti Pardubice u zničení obrazu Stalina na litomyšlském 

gymnáziu 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Telegram státního prokurátora Krajskému velitelství Státní bezpečnosti Pardubice 
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Trestní oznámení – akce „ATA“ 
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Seznam evidovaných osob v akci „ATA“ 
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Záznam o výpovědi Václava Portmana (Jozefyho) 
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Žaloba, monstrproces Stříteský a spol. 
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Žaloba – Václav Portman (Jozefy) 

 

Rozsudek, Václav Portman (Jozefy) 
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Sdělení o nástupu výkonu trestu – Václav Portman (Jozefy) 

 

 

Použité fotografie:  

Foto 1: Václav Jozefy ve věku (přibližně) 12 let; foto archiv pamětníka 

Foto 2: Zleva - Lucie Pávková, Eva Piknová a Ondřej Vomočil při rozhovoru s Václavem Jozefym; foto 

Václav Dvořák 

Foto 3: Václav Jozefy sráží vodním dělem cukrovku do dopravního kanálu -  Cukrovar Hrochův Týnec; 

foto archiv pamětníka 

Foto 4: Zleva - Václav Dvořák a Lucie Pávková během rozhovoru s Václavem Jozefym; foto Stanislav 

Švejcar 

Foto 5: Václav Jozefy během rozhovoru s žáky ZŠ Litomyšl, Zámecká; foto Václav Dvořák 

Foto 6: Václav Jozefy během rozhovoru s žáky ZŠ Litomyšl, Zámecká; foto Václav Dvořák 

Foto 7: Zleva – Lucie Pávková, Stanislav Švejcar, Eva Piknová a Ondřej Vomočil během rozhovoru 

s Václavem Jozefym; foto Václav Dvořák 

Foto 8: Žáci a učitelé ZŠ Zámecká s pamětníkem; foto MUDr. Kamila Jozefy 

Foto 9: Pamětní deska připomínající politické procesy v Litomyšli umístěná ve Smetanově domě,  

místě konání procesů; foto Václav Dvořák 

Foto 10: Žáci ZŠ Litomyšl, Zámecká 496 u pamětní desky připomínající politické procesy v Litomyšli 

umístěná ve Smetanově domě, místě konání procesů; foto Ondřej Vomočil 

Foto 11: Zámek Zámrsk, dnes sídlo Státního oblastního archivu Zámrsk, v 50. letech vězení pro 

mladistvé; foto Václav Dvořák 

Foto 12: Václav Jozefy nastavuje provozní hodnotu na řídicím panelu v provozu „difuze“ – Cukrovar 

Hrochův Týnec; foto archiv pamětníka 

 

Dokumentární příloha: 

Dokumenty k monstrprocesu Stříteský a spol. (výběr těch, které se týkají Václava Jozefyho); zdroj: 

Archiv bezpečnostních složek 
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Příběh Vojtěcha Kodytka vypravuje jeho syn Václav 

Kodytek 
Vojtěch Kodytek se narodil 31. března 1919 ve Sloupnici jako nejstarší z osmi dětí. Jeho tatínek se 

jmenoval Jan Kodytek a jeho maminka Emilie Kodytková, za svobodna Hajslerová. Bydleli ve Sloupnici 

č. p. 90. Jan byl tesařem a Emilie pracovala v domácnosti. 

V roce 1925 se Kodytkovi přestěhovali do Vlčkova, kde si koupili statek s 14 ha poli a 11 ha lesa. Ve 

Vlčkově pak Vojtěch prožil celý život. V roce 1925 tam začal chodit do obecné školy. Měšťanskou 

školu, dnes by to bylo od 6. třídy do 9. třídy, vychodil ve Sloupnici. Poté se v řeznictví u Chlebounů ve 

Sloupnici začal učit řeznickému řemeslu. Po vyučení pracoval u otce na statku. V zimních měsících 

chodil do Litomyšle na zemědělskou školu, kde se učil technické a agronomické obory. 

Václav Kodytek vzpomíná: „Mého tátu hrozně bavilo být mezi přáteli a jeho velkým koníčkem byli koně. 

Jezdil za nimi do různých hřebčínů, na výstavy nebo na prezentace. Na dostihy do Pardubic jsme s ním 

jezdily i my děti. Nejen, že táta strašně rád navštěvoval jakékoli akce, které se týkaly koní, ale a hrozně 

rád na koních sám jezdil. Doma koně naši samozřejmě měli. Dva páry. Byli, jak on říkal, osedlaní. To 

znamená, že je používali k práci, ale také 

na nich ve volném čase jezdili po okolí.“ 

Tato Vojtěchova láska byla možná příčinou 

toho, že byl na vojně přidělen v jezdeckém 

pluku. „V té oblasti, kde on vojančil, se 

natáčel film O ševci Matoušovi. Táta se 

svým plukem tam někde před kamerou 

projížděl. Byl na svou hereckou příležitost 

náležitě pyšný. O mnoho let později, to už 

jsme měli televizi, jsme se na ten film dívali 

společně celá rodina. Když se přiblížila 

jeho scéna, táta vyskočil a ukazoval nám, 

kde je. Jenže my jsme viděli jenom kdesi na 

obzoru uniformované jezdce na koních,“ 

usmívá se Václav Kodytek. 

Březen 1939 a vznik Protektorátu Čechy     

a Morava prožíval Vojtěch Kodytek stejně 

jako celá rodina těžce.  

Ale zároveň byl v té době mladý a chtěl se 

bavit a setkávat se svými vrstevníky. Jeho 

syn jednu takovou akci popisuje: „Byly 

zakázané zábavy, nemohlo se chodit 

tancovat oficiálně, a tak děvčata a kluci 

chodili tajně.  

Vím, že na jedné takové tajné tancovačce ve 

Sloupnici táta vymyslel, že si s kamarády zazpívají Ta naše písnička česká. Jenže mezi účastníky byli       

i informátoři Němců a ti začali kluky honit. Naštěstí zpěváci stihli utéct, a tak se je nepodařilo zatknout.“ 

„Když se naši dozvěděli, že se pomalu blíží konec války,“ pokračuje Václav Kodytek, „tak měli 

obrovskou radost a těšili se, že už se nebudou muset podřizovat německé nadvládě.“ 

Foto 1 



32 
 

V té době se po Československu 

pohybovali příslušníci Ukrajinské 

povstalecké armády, kteří u nás dostali 

podle svého ideového vůdce Stěpana 

Bandery označení banderovci. Sami se tak 

nikdy nenazývali, a ani v Polsku a na 

západní Ukrajině, kde působili, je tak 

nikdo nenazýval. Za války bylo jejich 

cílem vyhlášení ukrajinské samostatnosti. 

Němci UPA účelově využívali hlavně 

proti sovětským partyzánským 

skupinám.  Objektivně byli banderovci 

spojenci německé armády v boji proti 

Sovětskému svazu. Když se německá 

armáda začala stahovat na západ, použila 

Ukrajince jako jakýsi zadní voj proti 

Rusům, poskytla jim zbraně a munici. 

Po kapitulaci Německa chtěli banderovci 

co nejrychleji a bez komplikací přejít 

československé území   a dostat se do 

zajetí na Západ. Československá vláda       

v dané situaci musela proti těmto lidem 

zasáhnout, těžko jim mohla dovolit 

oficiálně volný průchod svým územím. 

Sovětský svaz by to nikdy nedovolil             

a Československo tehdy bylo už na 

Sovětském svazu zcela závislé. Proti 

banderovcům bylo nasazeno přibližně 13.000 příslušníků bezpečnostních složek a armády, ta je viděla 

jako nebezpečnou ozbrojenou sílu, která tady nemá co dělat.3Banderovci se před vojáky československé 

armády schovávali v malých skupinách především v lesích. Živili se z přírodních zdrojů, doplňovali si 

zásoby na samotách a v malých obcích. Jedna taková dvojice dorazila k Vlčkovu a v lese Vojtěcha 

Kodytka si vykopala zemljanku. „Otcovi rodiče měli i lesní školku, tam se chodilo hodně pracovat 

hlavně v těch jarních měsících, a když dělali ve školce, najednou se tam objevili dva ruští vojáci, že mají 

hlad. Rodiče se jich nijak nezalekli, protože vojáci nebyli ozbrojení a ani na ně nebyli zlí. S banderovci 

si je nespojili. Nějak se domluvili, že vojáci budou za jídlo chodit pomáhat do té lesní školky, okopávat 

stromky, vysazovat, přiloží ruku k dílu i při pracích v lese. Fungovalo to tři nebo čtyři měsíce,“ říká 

Václav Kodytek. 

Tahle dohoda se samozřejmě ve vesnici neutajila. Možná ze závisti, že Kodytkovi mají laciné 

pomocníky, někdo ze sousedů vojáky udal. Do Vlčkova přijela jednotka československé armády, 

banderovce zatkli a odvezli pryč. „Pak jsme se dozvěděli, že dokonce byli někde popraveni,“ krčí rameny 

Václav Kodytek. 

V roce 1947 se Vojtěch Kodytek oženil s Annou Horskou a poté převzal od otce vedení statku. Dařilo 

se mu a hospodářství vzkvétalo. Ale v únoru 1948 se v Československu dostali k moci komunisté. Začali 

pronásledovat lidi nepohodlných názorů, podnikatele a také úspěšné statkáře. I ve Vlčkově byli členové 

                                                           
3 Kučera, Vladimír, Rychlík, Jan, Svoboda, David, Stehlík, Eduard. Banderovci. In: ct24.ceskatelevize.cz [online] 

16. 9. 2010 [cit. 20. 5. 2019]. Dostupné z https://ct24.ceskatelevize.cz/archiv/1315974-banderovci. 

Foto 2 

https://ct24.ceskatelevize.cz/archiv/1315974-banderovci
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KSČ, jejich spolupracovníci a sympatizanti. Někdo z nich udal státní bezpečnosti Vojtěcha Kodytka. 

Obvinil ho, že schovává zbraně. Prý mu je nechali ti banderovci, kteří se v jeho lese po válce skrývali.  

A tak se jednoho večera objevili na statku příslušníci StB. Prohledali budovy, rozkopali zahradu, ale 

zbraně nenašli. Přesto Vojtěcha Kodytka odvezli do Prahy do věznice na Pankráci. „Když mého tátu 

zatýkali, jeden z těch estébáků si v pokoji všiml obrazu Jana Masaryka na koni: „Je hele, oni tady mají 

Masaryka, no to je hrůza!´ Ale otec byl duchapřítomný       a řekl: ,Ale já tady nemám Masaryka kvůli 

Masarykovi. Já ho tady mám vyloženě kvůli tomu koni. Podívejte se, jak má krásně postavenou hlavu! 

Jaké má krásné tělo! Jen mě mrzí, že ty zadní nohy má tak špatně postavené. Tohleto není pěkný postoj. 

To je vada na tom obrázku. Ten kůň měl mít jinak postavené nohy.´ Zatím co otec vedl tuhle dlouhou 

řeč, estébák úplně zapomněl, že je Masaryka zakázané vystavovat a že má obraz zabavit. Nechal ho viset 

na stěně a tím pádem nám obraz zůstal. A právě pro tenhle příběh pro mě má velkou cenu,“ říká Václav 

Kodytek s obrázkem Masaryka v rukou. 

Dva dny a dvě noci Vojtěcha Kodytka na Pankráci vyslýchali a nakonec ho uprostřed noci propustili. 

„Měl na sobě stejné domácí šaty a košili, ve kterých ho zatkli. Bylo chladno, neměl kam jít, nevěděl, co 

má dělat. Až si vzpomněl, že někde na Malé Straně bydlí jeho bratránek, se kterým se skoro nestýkal. 

Tak se vydal o hledat. Šel po Praze, když někoho potkal, zeptal se, kudy se dostane na Malou Stranu. 

K ránu konečně stál před budovou, kde Jan Křemenák žil. Byla to tiskárna. Tátův bratránek tam byl 

zaměstnaný a měl tam i svůj byt. Vrátný otevřel a Křemenákovi tátu přijali. Nechali ho vyspat, dali mu 

najíst, dostal od nich šaty a peníze na vlak, aby mohl dojet domů,“ popisuje ty bolestné dny Václav 

Kodytek. A dodává: „Tahle událost tátu s bratránkem hodně spřátelila. Prakticky až do své smrti pak 

minimálně jednou dvakrát do roka přijel bratránek do Vlčkova, moji rodiče zase jezdili do Prahy. Také 

jsme tam bydleli. Já jsem byl u Křemenákových dokonce na prázdninách.“ 

Foto 3 
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V roce 1949 se Kodytkovým narodila 

dcera Milenka, v roce 1952 přibylo do 

rodiny druhé dítě - syn   Vojtěch. Ale 

dcera onemocněla obrnou a v září 1952 

zemřela. V prosinci 1953 přišlo               

u Kodytkových na svět třetí dítě - syn 

Václav.  

Vojtěch Kodytek hodně studoval a četl 

o novinkách v zemědělství, zajímalo 

ho, co se děje. Dal dohromady ještě dva 

další hospodáře a začali si společně 

kupovat nové stroje. První byl traktor. 

Spolupráce byla úspěšná, statek 

prosperoval a Vojtěchova rodina žila 

spokojený život. 

Jenže V roce 1959 přišel do Vlčkova 

tlak na založení jednotného 

zemědělského družstva. ,,Komunisti 

začali přesvědčovat hospodáře nebo 

majitele statků, aby do něj vstoupili. 

No, a jelikož otec začal tak trošičku 

dělat už něco dohromady s těmi jinými 

hospodáři, představoval si, že to 

zemědělské družstvo bude v podobné 

lajně. Ale komunisti to měli vymyšlené 

úplně jinak. Všem statkářům                     

a hospodářům prakticky zabavili 

všechen majetek bez náhrady, bez 

ničeho. Já říkám zabavili, oni ovšem tvrdili, že ho statkáři do družstva dobrovolně vložili. Táta se tak 

musel vzdát pole, lesa, všeho dobytka, veškerého strojního vybavení,“ ukazuje Václav Kodytek listiny 

se seznamem odevzdaných nemovitých i movitých věcí, které ze dne na den jeho otci nepatřily. 

Vojtěch Kodytek pracoval ve družstvu nejprve jako mechanizátor, později dělal agronoma a nakonec 

skončil jako zemědělský dělník v živočišné výrobě. To už nepochyboval, že myšlenka kolektivizace se 

s jeho představou o hospodaření na hony míjí. „Táta pracoval v jednotném zemědělském družstvu až do 

důchodu, ale pořád věřil tomu, že to není napořád a že se všechno vrátí ke starým pořádkům,“ říká 

Václav Kodytek. 

V roce 1968 se začalo blýskat na lepší časy. Lidé jako Vojtěch Kodytek cítili naději, že se vrátí 

k soukromému hospodaření, všechen majetek dostanou zpátky a zase budou pracovat na svém. ,,Táta se 

na to strašně těšil. Ale bohužel přišel srpen 68 a s ním ruští vojáci. Ovšem tentokrát nás nechtěli 

osvobodit, chtěli nás pokořit. Aby český národ nemohl podnikat, nemohl být sám sebou. To mého otce 

hodně, hodně ranilo. Úplně ztratil víru, že se někdy něco zlepší,“ vypráví s hořkostí v hlase Václav 

Kodytek. 

Vojtěch Kodytek odešel v šedesáti letech do důchodu, ale doma nezůstal. Občas vypomáhal jako řidič 

nákladního auta v Drobných provozovnách při MNV (Místním národním výboru) v Němčicích                  

a konečně měl dostatek času na domácí zabíjačky ve Vlčkově i v sousedních vesnicích. Byl přece 

vyučeným řezníkem. 

Foto 4 
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„Můj otec zemřel 5. února 1984 a pádu totality se nedožil. Takže pro naši rodinu je listopad 1989 

spojený také se smutkem. My jsme samozřejmě okamžitě na novou situaci reagovali a majetek jsme 

chtěli zpátky. Naštěstí existovaly doklady na to, kolik čeho moji rodiče do družstva vložili. Pole a les 

nám vrátili, za dobytek a stroje jsme však dostali jen směšnou částku. Nicméně na práci na poli jsme si 

netroufli, pronajali jsme ho zemědělskému družstvu. Nevím jistě, jak by to táta hodnotil, ale určitě by 

měl radost, kdyby viděl, že se staráme o jeho milovaný les. A že jsem hned po sametové revoluci vystoupil 

z družstva a dal se na dráhu soukromého podnikání, i když ne v zemědělství,“ uzavírá svoje vzpomínání 

Václav Kodytek. 

Na zpracování příběhu se podíleli: Lucie Fendrychová, 

Michaela Kopecká, Jakub Sršeň a Dagmar Burdová 
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Popis fotografií:  

Foto 1: Vojtěch Kodytek, 1980; foto archiv pamětníka 

Foto 2: Václav Kodytek s obrázkem T. G. Masaryka na koni, 2019; foto Dagmar Burdová 

Foto 3: Václav Kodytek při rozhovoru se žáky ZŠ Litomyšl, Zámecká, 2019, zleva Jakub Sršeň, 

Václav Kodytek, Lucie Fendrychová, Michaela Kopecká; foto Dagmar Burdová 

Foto 4: Hřbitov ve Sloupnici - hrob, kde je pohřben Vojtěch Kodytek, 2019; foto Lucie Fendrychová 

Foto 5: Rodinné foto Kodytkových, nedatováno, stojící muži zleva Jiří, Václav, Vojtěch, Jaroslav, Jan, 

Jindřich, stojící ženy zleva Hedvika, Ludmila, Marie, Emilie ml., sedící uprostřed zleva Jan (otec 

rodiny) a Emilie st. (matka rodiny), sedící dole zleva Karel, Otakar; foto archiv pamětníka 

Foto 6: List výučný Vojtěcha Kodytka, 1937, dokument; foto Tadeáš Kleiner 

Foto 7: Jezdci na koních, 1950, vpravo Vojtěch Kodytek; foto archiv pamětníka 

Foto 8: Bratři Kodytkovi před bytnou částí statku ve Vlčkově, asi 1946 – 47, zleva Vojtěch, Jaroslav; 

foto archiv pamětníka 

Foto 9: Statek Kodytkových ve Vlčkově, asi 1946 – 1950; foto archiv pamětníka 

Foto 10: Statek Kodytkových ve Vlčkově, 2019; foto Dagmar Burdová 

Foto 11: Václav Kodytek při rozhovoru se žáky ZŠ Litomyšl, Zámecká, zleva Václav Kodytek, Lucie 

Fendrychová, Michaela Kopecká, 2019; foto Dagmar Burdová 

Foto 12: Václav Kodytek při rozhovoru se žáky ZŠ Litomyšl, Zámecká, zleva Lucie Fendrychová, 

Jakub Sršeň, Václav Kodytek, 2019; foto Dagmar Burdová 

Foto 13: Václav Kodytek, 2019; foto Dagmar Burdová 

 

Foto 13 
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Příběh Boženy Skálové 
Božena Skálová se narodila 1. července 1930 v Litomyšli. Měla tři sestry a jednoho bratra. „Já jsem 

měla čtyři sourozence. Jsem z pěti dětí. Čtyři sestry a pátý byl kluk. Narodila jsem se jako čtvrtá holka 

a jak maminka říkala, tatínek měl takový vztek, že se na mě tři dny nepodíval. Ale pak za půl druhého 

roku se narodil bratr“, dodává paní Skálová.  

Společně s rodiči žila v Litomyšli, na své dětství vzpomíná ráda. Než začala chodit do školy, hrála si 

venku s míčem, se švihadlem apod. Ve škole se následně skamarádila s židovskou dívkou Evou 

Freyovou. „My jsme spolu kamarádily od první třídy… Když šla Eva do první třídy, tak ona byla 

takovým mazlíčkem, víte – no, jedináček. Tak paní Freyová přišla za panem řídícím a zeptala se ho, 

jestli ve třídě nebude nějaká holčička, která by se chtěla s Evou kamarádit. A pan řídící říkal, že bych 

to mohla být já.“  

Obě dívky si pak často hrávaly u nich doma a paní Božena ji nepřestala navštěvovat ani v době druhé 

světové války, kdy Eva musela coby Židovka přestat chodit do školy a na svém oblečení musela nosit 

židovskou hvězdu. „Němci jim zabrali vilu a oni se museli přestěhovat do domu na náměstí naproti 

věži.“ I v této době však paní Skálová svoji kamarádku navštěvovala. Její maminka jí prý říkala: 

„Chodila jsi k ní domů dřív, tak za ní běž i teď, když se jí každý straní.“ 

Paní Skálová si vzpomíná, že se 

vždycky hrozně bála. „Bylo 

zatemněno, všude tma tmoucí. 

Baterky musely být zatemněný, přes 

baterku musel být takový modrý papír 

a oni tam měli starý schody – hrozně 

vrzaly. Teď tma tmoucí, já jsem se tak 

strašně bála, než jsem tam došla  

a zpátky taky…“ 

V roce 1942 musela rodina Freyova 

Litomyšl opustit. Společně 

s ostatními litomyšlskými Židy 

putovala do Terezína, kde její tatínek 

nakonec zemřel.  Eva se  

i s maminkou dostala do Osvětimi a 

následně do jednoho z pobočných 

táborů Mauthausenu. Měly štěstí. 

Válku přežily obě – jako jedny z mála židovských obyvatel Litomyšle. Po válce se tak obě kamarádky 

znovu setkaly a jejich přátelství jim vydrželo celý život. Eva ale prý o pobytu v Terezíně a dalších 

koncentračních táborech sama nikdy nemluvila a paní Skálová se jí na to nikdy neptala. 

Ale zpět k příběhu paní Skálové…. 

Božena Skálová chodila pět let do obecné školy (sídlila v dnešní pedagogické škole). Už v roce 1939 

ale Němci budovu školy zabrali, proto se za války učila v různých prostorách v Litomyšli.  Tatínek se 

v průběhu války zapojil do protinacistického odboje. Přesto nakonec všichni válku šťastně přečkali.  

Na konci prázdnin 1945 se navíc po delší době potkala také se svojí kamarádkou Evou. 

Po vychození obecné školy studovala paní Skálová na místním gymnáziu. Kvůli emigraci bratra po roce 

1948 měla ale následně s dalším studiem problémy. Hlásila se do Prahy na Zdravotní školu Charlotty 

Masarykové, kde chtěla studovat biochemii (chtěla se stát laborantkou). Ve škole však byla přeřazena 

na studium porodní asistentky. Tuto práci ale dělat nechtěla. Později se vdala. Má dvě děti - dceru 

Blanku a syna Petra. Díky tomu, že se změnila bydliště (odstěhovala se z Litomyšle do Dvořiska  

Foto 1: Božena Skálová během rozhovoru 
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u Chocně), mohla vystudovat pedagogickou školu. Patnáct let pracovala jako učitelka ve Vysokém 

Mýtě, od roku 1971 pak na dnešní Základní škole Litomyšl, Zámecká 496. 

A jak to bylo s emigrací bratra paní Skálové? Bratr Antonín odešel do emigrace v lednu 1949, protože 

– jak říká paní Skálová – ho zblbli dva kamarádi z gymnázia (septimán a oktaván). Antonín tehdy 

pobýval na praxi v Polesí Budislav (bratr paní Skálové v té době studoval na lesnické škole). „Oni šli 

přes Černý les a Šumavu do Německa, pak do Austrálie.“ Jak už bylo uvedeno, paní Skálová měla 

následně problémy se studiem na škole, tatínka vyhodili z práce. „Maminka našla za dveřmi papír, kde 

to psal (že odešel, pozn. aut.), omlouval se… Tatínkovi do třech dnů úplně zbělaly vlasy. On to strašně 

těžko nesl, strašně těžko.“ Bratr Antonín v Austrálii vystudoval vysokou školu, později pracoval na 

australském ministerstvu zahraničí. Jako atašé byl vyslán například do Londýna, kde tři roky pobýval, 

ale také do Itálie, kde jej maminka paní Skálové navštívila. V Austrálii se oženil a narodily se mu tři 

děti – dva chlapci a jedna dívka. Paní Skálová se s bratrem potkala až v po roce 1990, kdy jej pozvala 

zpátky domů. „Já jsem ho 

v devadesátým roce pozvala. 

Napsala jsem mu, přijeď se 

podívat domů – a on 

v devadesátým roce opravdu 

přijel. On byl v té době už 

vdovec, tady se ale znovu 

zamiloval, znovu se oženil a opět 

se do Austrálie vrátil.“  

Podobně jako tisíce dalších lidí,  

i paní Skálová intenzivně 

prožívala rok 1968, kdy bylo 

Československo okupováno pěti 

státy Varšavské smlouvy. 

Vzpomíná si například na to, jak 

stál  v dolní části náměstí stůl, 

kde bylo možné podepsat petici 

proti okupaci. Tu paní Skálová,  

i přes protesty a obavy své 

matky, podepsala rovněž. Jak sama říká, žádné problémy ale kvůli tomu neměla.  

 V roce 1986 odešel do emigrace také její syn Petr. Odjel spolu se svou přítelkyní do Jugoslávie, odkud 

se dostali do Rakouska. Zde si opatřili letenky do Kanady. Pak k nim ale přijela na návštěvu teta zmíněné 

přítelkyně, která oběma poradila, aby místo Kanady odcestovali do Spojených států amerických, kde 

snadněji seženou zaměstnání. Petr s přítelkyní proto cestu do Kanady zrušili, zůstali v Rakousku ještě 

rok a půl a pak odcestovali do Spojených států, kde žijí dodnes. Paní Skálová mohla svého syna navštívit 

v roce 1989. Právě v USA ji také zasáhly události sametové revoluce, během které komunistický režim 

v Československu padl.  

Božena Skálová dnes žije v Litomyšli. Na svůj bohatý život vzpomíná s nadhledem a optimismem 

zároveň. Dnešní mladé generaci vzkazuje: „Aby se neštítili práce. Aby pracovali a aby pracovali poctivě, 

protože to je jejich, vlastně, život, že?“ 

Na zpracování příběhu se podíleli: 

Ellen Wirknerová, Taťána Velcová, Barbora Zahradníčková 

Stanislav Švejcar a Ondřej Vomočil 

  

 

Foto 2: Zleva – Božena Skálová, Stanislav Švejcar, Barbora 

Zahradníčková a Ellen Wirknerová během rozhovoru 
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Fotografická příloha 

 

Foto 3: První třída obecné školy, Eva Freyová horní řada druhá zprava (s velkou bílou mašlí), Božena 

Skálová první řada stojících žáků, druhá zprava 

 

 

Foto 4: Septima litomyšlského gymnázia, školní rok 1948/1949; Božena Skálová první řada stojících 

studentů, druhá zprava; Eva Freyová tamtéž, třetí zleva 
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Foto 5: Setkání třídy obecné školy (pravděpodobně) po 60 letech; Božena Skálová první řada druhá 

zleva, Eva Dušková (Freyová) druhá řada první vpravo 

 

 

Foto 6: Setkání třídy obecné školy (pravděpodobně) po 60 letech; uprostřed Eva Dušková (Freyová), 

vpravo Božena Skálová 
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Foto 7: Setkání třídy litomyšlského gymnázia, 2000, Eva Dušková (Freyová) druhá zprava v první 

řadě, Božena Skálová první zprava v první řadě 

 

 

Foto 8: Setkání třídy litomyšlského gymnázia, 2011, Božena Skálová první zleva, Eva Dušková 

(Freyová) druhá zleva 
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Foto 9: Vila, která před druhou světovou válkou patřila rodině Evy Freyové 

 
Foto 10: Zleva: Barbora Zahradníčková a Ellen Wirknerová v místě památníku obětem holocaustu 

židovských obyvatel Litomyšle 
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Dokumentární příloha 

Záznam StB o emigraci syna Boženy Skálové 
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Použité fotografie: 

Foto 1: Božena Skálová během rozhovoru; foto Taťána Velcová 

Foto 2: Zleva – Božena Skálová, Stanislav Švejcar, Barbora Zahradníčková a Ellen Wirknerová během 

rozhovoru; foto Taťána Velcová 

Foto 3: První třída obecné školy, Eva Freyová horní řada druhá zprava (s velkou bílou mašlí), Božena 

Skálová první řada stojících žáků, druhá zprava; foto soukromý archiv Boženy Skálové 

Foto 4: Septima litomyšlského gymnázia, školní rok 1948/1949; Božena Skálová první řada stojících 

studentů, druhá zprava; Eva Freyová tamtéž, třetí zleva; foto soukromý archiv Boženy Skálové 

Foto 5: Setkání třídy obecné školy (pravděpodobně) po 60 letech; Božena Skálová první řada druhá 

zleva, Eva Dušková (Freyová) druhá řada první vpravo; foto soukromý archiv Boženy Skálové 

Foto 6: Setkání třídy obecné školy (pravděpodobně) po 60 letech; uprostřed Eva Dušková (Freyová), 

vpravo Božena Skálová; foto soukromý archiv Boženy Skálové 

Foto 7: Setkání třídy litomyšlského gymnázia, 2000, Eva Dušková (Freyová) druhá zprava v první řadě, 

Božena Skálová první zprava v první řadě; foto soukromý archiv Boženy Skálové 

Foto 8: Setkání třídy litomyšlského gymnázia, 2011, Božena Skálová první zleva, Eva Dušková 

(Freyová) druhá zleva; foto soukromý archiv Boženy Skálové 

Foto 9: Vila, která před druhou světovou válkou patřila rodině Evy Freyové; foto Ellen Wirkenrová 

Foto 10: Zleva: Barbora Zahradníčková a Ellen Wirknerová v místě památníku obětem holocaustu 

židovských obyvatel Litomyšle; foto Ondřej Vomočil 

 

Dokumentní příloha: 

Záznam StB o emigraci syna Boženy Skálové; zdroj: Archiv bezpečnostních složek 
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Příběh Ladislava Tměje 
Ladislav Tměj se narodil 10. července 1933 v Osíku u Litomyšle, kde jeho rodina hospodařila na statku 

o velikosti 17 hektarů. „Můj otec hospodařil od roku 1925 na hospodářství v Osíku, na které se přiženil 

z blízké vesnice Makov. Otec po celý svůj život hospodářství zveleboval po všech stránkách – jak 

v rostlinné, tak v živočišné výrobě.“ 

Jako malý chlapec zažil Ladislav Tměj 

mobilizaci roku 1938. „Bylo mi 5 let, 

když šel tatínek do války – když byla 

mobilizace, tak se pamatuju, jak jsme byli 

na zápřeží ráno brzo ještě za tmy a 

brečely jsme tam všechny.“ Pan Tměj pak 

vzpomínal na to, jak si během války 

chodil školní úkoly vyzvedávat do 

hospody, protože školu zabrali Němci.  

Po válce měl jasno - chtěl být 

hospodářem. Jeho otec mu byl velkým 

vzorem. „Jeli jsme pro obilí, pro fůru, a 

jeli jsme jenom sami dva. On říkal: „Tak, 

ostaneš na voze a já ti budu podávat. Byl 

to možná oves, jo, to hladí, to je pěkný, 

měkký. A podal mně to a já jsem srovnal 

fůru, pěknou fůru, dost vysokou, ne 

nějakou malinkou. No to s jiným bych to 

nesrovnal, než s otcem, protože on mně to dal a já jsem, já jsem to jen tak přistrčil a bylo to v pořádku. 

A narovnali jsme to a říkal: „Tak a to si pamatuj, Ládíčku, že ti bylo deset a že jsi srovnal fůru.“  

Ladislav Tměj vystudoval hospodářskou školu v Litomyšli. Už během studia začal na rodinném 

hospodářství pomáhat. V roce 1948 se ale  

v Československu dostali k moci komunisté, kteří se 

snažili soukromé zemědělce přinutit ke vstupu do 

jednotných zemědělských družstev. Otec Ladislava 

Tměje chtěl ovšem hospodařit na svém. „V 50. letech 

se na naší rodině silně odrazil vývoj, který poznamenal 

celou tehdejší společnost. Na nás bohužel vzniklá 

situace (nástup komunistického režimu, pozn. aut.) 

zanechala velmi silné stopy, které ovlivnily život rodičů 

a následně i můj“, říká pan Tměj.  

Podobně jako jiní soukromí zemědělci, i Tmějovi totiž 

museli plnit vysoké státem předepsané dodávky. 

„Dodávali jsme všechno, co rostlo, na to byl určitý 

plán. Dodávali jsme mléko, vejce, obilí, ale hlavně 

maso. Pak existoval ještě takový plán od obce, a to se 

musela dodávat olejka, cukrovka a len. Všechno se 

pečlivě kontrolovalo.“  

V roce 1950 rodinu postihla tragická událost. Shořela 

stodola. Pan Tměj na celou situaci vzpomínal: „Já jsem 

nebyl doma a v Osíku hóří. No tak jsem vyskočil, vzal 

kolo a jel do Osíka. Když jsme přijeli, byl klid, a tak 

jedu, u školy zatočím sem, takhle, a teďka jdu sem. 

Foto1: Ladislav Tměj při rozhovoru s žáky  

ZŠ Litomyšl, Zámecká 

Foto 2: Tadeáš Vytlačil během 

rozhovoru s Ladislavem Tmějem 
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Přijdu a podívám se do zahrad a ježišmárja, vona to hořela naše stodola.“ Spolu se stodolou 

shořela také většina strojů a povozů, které v ní byly uloženy. Viník nebyl nikdy vypátrán. Pro pana 

Tměje to byla jedna z nejtěžších chvil života – několik dní nevěděl, jak žít dál. Nakonec ale uvěřil, že 

se podaří všechny problémy zvládnout. „Já jsem byl tak zdepresovanej, mně se nechtělo žít! Mě 

zachránilo, že se ta stodola postavila.“ 

V roce 1953 byl otec pamětníka 

kvůli nedodržení termínu dodávek 

obilí (dodávky stanoveny už na 

15. září – rodina však obilí mlátila 

na vypůjčené mlátičce – a mohla 

jej tedy vymlátit až poté, co měl 

majitel hotovo) zatčen a později 

odsouzen na jeden rok do vězení. 

„Přijelo černé auto a v něm čtyři 

muži otce odvezli a zatkli.“4 

Vězněn byl na Borech v Plzni. Po 

návratu zpět v roce 1954 chtěl 

pokračovat v hospodaření. 

V polovině ledna 1955 byl otec 

pana Tměje znovu zatčen.  

„V polovině ledna 1955 přijelo 

černé auto znovu. Provedli u nás 

domovní prohlídku, vzali si knihu 

zápisů ze schůzí Československé 

strany lidové – otec byl tajemníkem 

strany. A všechny moje dopisy z vojny. Doma je měli schované v balíčku. A vzali si s sebou zase mého 

otce.“5 Dne 25. ledna 1955 byl pak Krajským soudem v Pardubicích odsouzen pro trestný čin velezrady 

na 11 let odnětí svobody a k propadnutí majetku. Vězněn byl na Mírově a v Leopoldově. Pamětník byl 

v té době druhým rokem na vojně.  

Na hospodářství zůstala sama matka pamětníka. „V roce 1955 tedy ještě matka hospodařila do konce 

září. Sklidila úrodu, ale k penězům za úrodu a dodaný dobytek se už nedostala.“6 Ve stejném roce 

dostala přípis k vystěhování. „Byla jí přidělena jedna místnost bez příslušenství u její prvorozené dcery. 

Taktéž v Osíku.“7 Protože za stejný rok neuhradila daň z nemovitosti (z poloviny majetku, který jí po 

manželovi zůstal – a z něhož byla v podstatě vyhnána – obdržela v roce 1959 od finančního odboru 

Rady ONV v Litomyšli obsílku o dlužné částce. Jelikož neměla na její zaplacení, nabídla svoji polovinu 

z původních 17 ha hospodaření státu. Příběh jednoho selského statku se tak uzavřel. Rodina pamětníka 

se přestěhovala z Osíka do Nových Hradů. „Na velkou amnestii v roce 1960 byl můj otec propuštěn. 

Vrátil se do mé rodiny do Nových Hradů, kde s námi žila také moje matka. Při žádosti o jakoukoliv 

                                                           
4 Tměj, Ladislav: Odpověď na výzvu Českého rozhlasu „Únor 1948“. Osík 29. 1. 2008. 

5 Tamtéž. 

6 Tamtéž. 

7 Tamtéž. 

Foto 3: Zleva: Stanislav Švejcar, Tadeáš Vytlačil, Eva 

Flídrová a Ondřej Vomočil během rozhovoru  

s Ladislavem Tmějem 
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podporu živobytí byl odkazován na vyživovací 

povinnost svých dětí. Museli jsme se o něj 

postarat. Takto s námi žil až do svých 68 roků, 

tedy do roku 1967, kdy na podzim zemřel.“ 

A jak pokračoval život pana Tměje po návratu 

z vojny? „Po vojně jsem si našel zaměstnání u 

ČSSS (Československých státních statků), kde 

jsem pracoval 29 roků. Potom jsem v roce 1984 

změnil zaměstnavatele, kterým se stal SOR 

Libchavy (Sdružení opravárenství a rozvoje). 

Na konci roku 1991 jsem šel do důchodu.“ 

Na svůj statek se mohla rodina vrátit až po roce 

1989. „No my jsme tam v Bučině kreslili a můj 

spolupracovník Karel Bureš mi říkal: „Ty vole, 

vždyť to dostaneš asi zpátky. Napíšem na obec.“ 

Já jsem věděl, že se to chystalo, protože jsem 

tady měl přízeň – Flídrovy, tak on mně to 

napsal. Říkal, ty, já ti to napíšu ten dopis. Tak 

on to napsal ten dopis a já jsem to jen podepsal. 

Všechno to zařídil on.“ 

Po roce 1989 došlo také k rehabilitaci rodičů 

pana Tměje. „K úplnému zrušení rozsudků obou 

mých rodičů došlo v roce 1990 při přezkumném 

řízení, kde byly všechny rozsudky plně 

rehabilitovány. Otec zemřel v roce 1967, matka 

v roce 1987. Dědictví s námi třemi dětmi se vypořádalo dle zákona. Bylo nám tedy vráceno zpět to, co 

bylo mým rodičům vzato, a sice mým dvěma sestrám, Filomeně a Marii, a mně. Statek byl ovšem v roce 

1989 zbourán a zplanýrován (místo bylo připraveno na sídlištní zástavbu). Stodola byla v havarijním 

stavu (bez patra, vrat, s děravou střechou, byla v ní uskladněna volně ložená umělá hnojiva). Toto nám 

bylo vydáno od JZD Dolní Újezd dle platných předpisů. Tedy každému z dětí třetina. Obě sestry své 

podíly pronajaly JZD Dolní Újezd. Já jsem si svoje pole o velikosti 5,72 ha nechal vyměřit, že na něm 

budu hospodařit. Hospodařil jsem 25 roků (v letech 1992 – 2017), pak jsem celou hospodářskou 

nemovitost předal dceři a zeťovi.“  

„Sám jsem se v prožitém životě  

(v porovnání s mými spolupracovníky) 

necítil nijak šikanován, až na to, že se 

moje dcera nedostala na studia. Byl jí 

umožněn pouze výuční list. Ovšem co 

museli prožít moji rodiče, to bylo 

neodpustitelné příkoří – to byl zločin 

proti lidskosti.“ 

Na závěr našeho povídání jsme se jej 

zeptali, jaké poselství by vzkázal mladé 

nastupující generaci. Řekl nám: 

„Nesmíte dopustit třídní boj, jo, do 

společnosti zatáhnout to, co se stalo po 

osmačtyřicátým roce.“ 

Foto 4: Nina Kavková a Tadeáš Vytlačil 

během rozhovoru s Ladislavem Tmějem 

Foto 5: Stodola statku v současnosti 
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Na zpracování příběhu se podíleli:  

Eva Flídrová, Nina Kavková, Tadeáš Vytlačil, Stanislav Švejcar a Ondřej Vomočil 
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Dokumentární příloha 

Odvolání Krajskému úřadu v Pardubicích kvůli nesplněným předepsaným dodávkám 
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Usnesení Krajského soudu v Pardubicích o zajištění majetku Františka Tměje 
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Rozhodnutí Rady MNV v Osíku u Litomyšle o předání zkonfiskovaného majetku 

  



58 
 

Rozhodnutí Rady MNV o zrušení užívání bytu 

 

Výměr Rady MNV v Osíka o přestěhování 
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Platební zápověď finančního odboru Rady ONV v Litomyšli 
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Žádost o odpis zemědělské daně – Marie Tmějová 
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Rozhodnutí finančního odboru Rady ONV v Litomyšli ve věci žádosti odpisu daně 

 

Odvolání Marie Tmějové ke KNV v Pardubicích 
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Odpověď Rady KNV v Pardubicích Marii Tmějové 
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Žádost o rehabilitaci Františka Tměje 
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Přezkumné řízení (rehabilitace) ve věci Františka Tměje u Krajského soudu v Hradci Králové 
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Rozhodnutí Krajského soudu v Hradci Králové ve věci přezkumného řízení ve věci přezkumného 

řízení (rehabilitaci) Františka Tměje 
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Rehabilitační řízení z roku 1990 – rozhodnutí Okresního soudu ve Svitavách 
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Rehabilitační řízení z roku 1990 – rozhodnutí Krajského soudu v Hradci Králové 
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Odpověď na výzvu Českého rozhlasu „Únor 1948“ 
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Popis fotografií: 

Foto1: Ladislav Tměj při rozhovoru s žáky ZŠ Litomyšl, Zámecká; foto Nina Kavková 

Foto 2: Tadeáš Vytlačil během rozhovoru s Ladislavem Tmějem; foto Nina Kavková 

Foto 3: Zleva: Stanislav Švejcar, Tadeáš Vytlačil, Eva Flídrová a Ondřej Vomočil během rozhovoru  

s Ladislavem Tmějem; foto Nina Kavková 

Foto 4: Nina Kavková a Tadeáš Vytlačil během rozhovoru s Ladislavem Tmějem; foto Ondřej Vomočil 

Foto 5: Stodola statku v současnosti; foto Eva Flídrová 

 

Dokumentární příloha:  

Dokumenty týkající se případu rodiny Ladislava Tměje; zdroj: soukromý archiv pamětníka 
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Předmluva 
Jmenuji se Jan Vajrauch. Můj tatínek Lukáš je syn z názvu firmy, kterou před více než sto lety založil 

můj prapradědeček František. Truhlářství Vajrauch a syn – to jsme my.  

Společně s kamarádkou a zároveň spolužačkou z IX. A Natálií Škeříkovou, s žákyněmi VIII. C Marikou 

Rožkovou a Eliškou Zőlflovou a s paní učitelkou Dagmar Burdovou jsme se pokusili sepsat, co všechno 

se v naší rodině ve spojení s truhlárnou stalo od jejího založení roku 1892 do roku 2003, kdy ji převzal 

můj tatínek.   

Jsem rád, že text o Truhlářství František Vajrauch a syn vznikl. Rodinných firem s dlouholetou tradicí 

asi není mnoho a já jsem se při práci na něm dozvěděl o svých předcích spoustu zajímavých věcí,               

o kterých jsem doposud nic netušil. 

Můj děda nám po celou dobu poskytoval informace, a byl tak hlavním článkem celého projektu. 

Chtěl bych poděkovat svým kolegyním Elišce, Marice a Natce, které sepisovaly dědovy vzpomínky, 

spolužáku Tadeáši Kleinerovi za grafickou úpravu textu, historiku Stanislavu Vosykovi za odbornou 

spolupráci a paní Dagmar Burdové, bez které by tenhle projekt ani nevznikl.  
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Vajrauchovi – příběh 

Tento příběh začíná v neděli 7. února 1869, v den, kdy se v Praze narodil František Weirauch. (viz Obr. 

1, 2). 

Jeho matka Karolína Weirauchová, dcera sklenáře Mikoláše Weiraucha a Kateřiny Douhelisové ze 

Solnice, se po porodu nemanželského syna vrátila z Prahy do Litomyšle, kde měla domovské právo,        

a město se, jak bylo tehdy obvyklé, postaralo o chlapcovo vyučení. Měl snad být řezníkem, ale stal se 

truhlářem. Tovaryšské zkoušky udělal ve Vídni v roce 1887 a do Litomyšle se vrátil s hromadou ručně 

malovaných barevných návrhů nábytku na arších velikosti 50 x 30 cm (viz Obr. 3, 4, 5, 6). Dnešním 

jazykem bychom jejich soubor nazvali nejspíš katalogem.  

 

  

Obr. 1 
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Obr. 2 
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Obr. 3 

Obr. 4 

Obr. 5 

Obr. 6 
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V dnešní Havlíčkově ulici si František, kterému budeme pro přehlednost říkat František I., pronajal 

v roce 1892 od Dušánkových část domu čp. 430 – byt a dvůr, kde začal podnikat. Zrodilo se Truhlářství 

Vajrauch. (viz Obr. 7, 8) 

Manželka Marie tady Františkovi porodila nejprve dvě dcery – Lidmilu, které se až do její smrti neříkalo 

jinak než Lila, a Marii, ve čtvrtek 29. června 1899 pak syna Františka, pro nás Františka II (viz Obr. 9, 

10). 

  

Obr. 7 

Obr. 8, foto TK 
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Obr. 9 Obr. 10 

Obr. 11 
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Truhlářství Vajrauch si pomalu získávalo zákazníky a popularitu, i když František I. zprvu veškeré 

truhlářské práce prováděl pouze ručně. Musel si vystačit s jednoduchými nástroji, jakými byly ruční 

pily, speciální hoblíky (např. tzv. macek, klopkař, hladík) či sekáče (tzv. kracmajzly) na zasazení pantů 

do dveří a vrat. Když si pak vyrobil první stroje – kotoučovou pilu, tzv. cirkulárku, a hoblovku, jeho 

konkurenceschopnost se co do rychlosti vyřízení zakázky významně zvedla. František I. byl truhlář 

vskutku všestranný. Vyráběl a opravoval nábytek, opravoval kulečníkové stoly, zvláště ty potahované 

suknem, nabízel výbavy pro nevěsty „v cenách levných a za mírných podmínek“ (viz Obr. 11), věnoval 

se i truhlářství stavebnímu.  

Když se v roce 1903 začal stavět Smetanův dům, František I. se stal jedním z dodavatelů truhlářských 

prací (viz. Obr. 12, Obr. 13). Zároveň ale řešil složitou rodinnou situaci, která skončila rozvodem jeho 

manželství a svěřením všech tří dětí do jeho péče. 

 

 

Obr. 12 

Obr. 13 
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Podnikání firmy se dařilo stále líp a líp, doba mu přála. František II. zatím vyrůstal z dětských kalhot     

a tatínek mu naplánoval jasnou budoucnost: Kluk posílí jeho živnost. A tak se František II. 1. července 

1914 ocitl ve Vysokém Mýtě u Václava Jelena, aby se tam vyučil řemeslu truhlářskému. 

Pár týdnů nato, v úterý 28. července 1914, oznámil císař František Josef I. svým národům, že je „nucen 

přikročiti k tomu, aby se mocí zbraní opatřily nezbytné záruky, které mají zabezpečiti (jeho) státům 

pokoj uvnitř a trvalý mír na venek“8. Začala válka. Nejprve se Srbskem, pak s Ruskem, 12. srpna 1914 

už bylo Rakousko-Uhersko ve válečném stavu i s Francií a s Velkou Británií.  

František I. narukoval do kasáren ve Vysokém Mýtě, ale péče o tři děti ho zřejmě uchránila před 

nasazením na frontu. Válečná doba nebyla snadná ani pro lidi, ani pro firmy. Lila a Marie postupně 

přebíraly starost o domácnost, zatímco se František II. připravoval u truhlářského mistra Jelena na své 

budoucí povolání.  

Když dostal František II. 15. července 1917 výuční list, otec si chlapce doma nenechal. Poslal ho tam, 

kde on sám jako mladík nabyl těch nejlepších zkušeností, tedy do Vídně. Přesněji do vídeňského Nového 

Města, kde František II. úspěšně složil 31. ledna 1918 tovaryšské zkoušky (viz Obr. 14, 15). 

 

 

                                                           
8 Skřivánek, Milan: Litomyšl 1259–2009, město kultury a vzdělávání. Vydání 1. Vydalo Město Litomyšl, 

2009. 615 s. ISBN 978-80-254-5129-8. s. 291. 

 

Obr. 14 Obr. 15 
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Hned poté, v únoru 1918, po čerstvém truhlářském tovaryši Františkovi II. sáhla vojenská mašinérie       

a poslala ho na italskou frontu. Co se tam stalo, zůstává v oblasti rodinných mýtů, protože všechny 

relevantní dokumenty ročníku narození 1899 byly podle informace Vojenského historického archivu 

z listopadu 2018 skartovány. 

František II. po návratu vyprávěl, jak ho s několika kamarády Italové zajali a odzbrojili, jak se jim 

podařilo utéct a jak se dostali přes Innsbruck až k vídeňskému nádraží. Tam prý byli mladí zběhové 

varováni, že jakmile je vojenská policie chytí, určitě je pošle na ruskou frontu. A tak se chlapci 

schovávali po stodolách a čekali, až nebezpečí pomine a oni se budou moci bez rizika vrátit domů. Kdo 

ví, kolik z „útěkového příběhu“ odpovídá pravdě, nicméně 20. listopadu 1918 byl František II. živ             

a zdráv zpátky v Litomyšli. 

František I. si nechal syna ve firmě přes tři roky, oficiálně od 21. 11. 1918 do 31. 1. 1922, a pak mu 

poskytl další možnost profesního růstu. Od 1. února 1922 do 13. dubna 1924 pracoval František II. 

v truhlářství ve Spálené ulici v Praze, od 14. dubna 1924 do 30. července 1926 pak u truhláře Prokopa 

Rejmana ve Vidlaté Seči u Litomyšle, kde se osvědčil jako „spolehlivý a pracovitý pomocník“ (viz Obr. 

16). 

 

 

  

Obr. 16 
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V průběhu praxe ve Vidlaté Seči se František II. 21. března 1925 oženil v Litomyšli se Štěpánkou 

Podhajskou z Kozlova (viz Obr. 17). Svatba byla možná důležitým impulsem k rozhodnutí Františka I., 

že syna „nechá doma“, aby mu pomáhal s rozvojem rodinné firmy. František II. začal pracovat v otcově 

truhlářství začátkem srpna 1926 a ještě téhož roku se 13. listopadu stal otcem svého prvního dítěte, dcery 

Stanislavy. 

K významné změně v životě obou Františků došlo o tři roky později: František I. (viz Obr. 18) udělal ze 

syna (viz Obr. 19) ve svém podnikání společníka. V dokumentu z 26. července 1929 oznamují, že 

„budou společně provozovati řemeslnou živnost truhlářskou pod firmou ,František Vajrauch a syn´“ 

(viz Obr. 20). 

 

 

  

Obr. 17 
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Obr. 18 

Obr. 19 

Obr. 20 
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Průjezd a dvůr v domě rodiny Dušánkových rozvíjejícímu se provozu brzy nestačily. Bylo potřeba 

poohlédnout se po něčem větším. Volba padla na stodolu nedaleko Loučné v místě zvaném Bělidla. 

Bylo to vlastně malé náměstíčko tam, kde je dnes autobusové nádraží. František I. a obchodník Václav 

Jiroušek si plácli 6. září 1927. Stodola samozřejmě nebyla pro truhlárnu vyhovujícím prostorem, a tak 

se před stěhováním dostal ke slovu místní stavitel Trešl, aby objekt čp. 662 radikálně přestavěl. 

V přízemí nového domu vznikly dílny, v patře nad nimi byt se čtyřmi místnostmi, kam se vešli František 

II. s rodinou, František I. a Anežka, svobodná švagrová Františka II.  

František Trešl odvedl opravdu dobrou a rychlou práci, Vajrauchovi se nastěhovali ještě v roce 1927 

(viz Obr. 21). 

 

 

 

Kvůli stavbě se u stavitele zadlužili a museli se řádně otáčet, aby své závazky dokázali včas splácet. 

Část klasicky v penězích, část protiúčtem, hlavně výrobou oken a dveří. Naštěstí se v té době v Litomyšli 

hodně stavělo, o budoucí hospodářské krizi nikdo neměl ani tušení. Františkové zanechali svou 

truhlářskou stopu ve mlýnech v Tržku i v morašickém kostele, vyřizovali zakázky vojenského 

charakteru, do obchodů na litomyšlském náměstí dělali rámy výkladních skříní, zařizovali kuchyně, 

jídelny, obývací pokoje, dodávali nábytek ohýbaný i ručně leštěný, když se rozšiřovala městská 

nemocnice, našla se pro Truhlářství František Vajrauch a syn práce i tam. A dluh rychle zmizel. V roce 

1929 se pak rozrostla rodina Františka II. o dceru Marii.  

 

 

Obr. 21 
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František I. sice trávil většinu času v truhlářské dílně, ale k jeho životu patřilo i divadlo. Byl nadšeným 

členem místního ochotnického divadelního spolku, s nímž vystupoval v sále hospody Na Hluchandě, na 

dnešní adrese Tyršova ulice č. 238. Někdy se s ním objevil na jevišti i František II. Mít za hereckého 

kolegu truhláře se v případě potíží s kulisami jevilo jako velká výhoda. František III. (syn Františka II.) 

si pamatuje vyprávění své maminky, manželky Františka II., jak se na „své chlapy“ vždycky zlobila, 

když jí odvezli do divadla nábytek třeba i na celý týden a rodina musela spát na matracích na zemi. 

Rodinné foto viz Obr. 22) 

František I. byl také členem různých litomyšlských spolků. To kritické zimní odpoledne 5. ledna 1936 

trávil v nedošínské  hospodě Na Žabárně možná právě se členy jednoho z nich. Rozhodně je jisté, že 

cestou domů promokl, dostal zápal plic a v sobotu 11. ledna zemřel. 

František II. začal rodinnou firmu řídit sám a snažil se dostát otcovu renomé ve všech směrech,                     

i v pečlivosti vypisování účtů (viz Obr. 23). 

 

 

 

 

  

Obr. 22 



94 
 

 

  

Obr. 23 
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V době Protektorátu truhlářství fungovalo v nezměněné podobě, dobrého truhláře lidé potřebovali stále. 

Nejvíce ohrožení se Vajrauchovi cítili paradoxně v květnu 1945, kdy vtrhli do domu na Bělidlech vojáci 

Rudé armády, obsadili dílnu a jejich velitel se ubytoval nahoře v ložnici. František II. s těhotnou 

manželkou museli spát v kuchyni, pro důstojníka a jeho společnici, kterou si k sobě nastěhoval, dokonce 

musela paní Štěpánka vařit. Své dvě dcery Vajrauchovi ze strachu před vojáky „schovali“ na Lidické 

ulici u Františkova švagra Josefa Síče, místního četníka. Naštěstí po několika dnech vojáci z Litomyšle 

odešli a v domě na Bělidlech se vše vrátilo do běžných kolejí. 

Ačkoli dostal František II. v červnu 1945 od národního výboru potvrzení, že proti jeho chování „po dobu 

německé okupace nebylo žádných námitek“ (viz Obr. 24), Bedřich Bidman, Františkův soused a majitel 

kopytárny, udal Františka II. na policii (tehdy Sbor národní bezpečnosti – SNB) – obvinil ho, že za války 

kolaboroval s fašisty. Začalo vyšetřování, z něhož se v rodinném archivu Vajrauchových dochovaly dva 

protokoly z 21. srpna 1945: jeden obsahuje Bidmanovu výpověď (viz Obr. 25 nahoře), druhý výpověď 

Františkova bývalého zaměstnance Františka Tonara (viz Obr. 25 dole). 

Výpověď Bedřicha Bitmana: ,,Sousedím s truhlářem V. Viděl jsem, že V. se často bavil a stýkal denně 

s faš. L. a sám jsem slyšel, když mluvili o protibolševické propagandě. Že skutečně s L. byl ve styku,   

a to ve velmi dobrém, bylo znát již z toho, že V. měl stále pracovní sílu ve svém podniku, kdežto já         

a jiní zaměstnanci jsme nemohli pracovní síly prostřednictvím úřadu práce v Litomyšli, kde byl                

L. zaměstnán jako vedoucí síla, obdržeti. Ostatní poukazují na připojenou relaci strážmistra Rezka.“.) 

  

Obr. 24 
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Výpověď Františka Tonara: ,,U truhláře V. jsem nastoupil k práci v roce 1933 a pracoval jsem u něho 

až do roku 1940, takže V. velmi dobře znám. V roce 1937 jsem měl s V. spor o zvýšení mezd, čímž 

jsem docílil toho, že musel zvýšit mzdy všem dělníkům, a to na podkladě zásahu odborové organizace, 

jejímž členem jsem byl předsedou. Z těchto důvodů V. měl proti mně stálou zášť a pod vlivem 

propuštění ze zaměstnání mě nutil, abych se vzdal představenstva v odborové organizaci. Jelikož byl 

toho času citovaný nedostatek o zaměstnání, byl jsem V. výhrůžkou přinucen k tomu, že jsem se vzdal 

té funkce. Pracoval jsem u V. až do roku 1940, do 6. července. Pro stálé spory, které V. úmyslně 

vyvolával, dostali jsme se do slovní potyčky, při které mi vytknul, že on je pánem a Stalina tu dosud 

nemáme, abych mu mohl poroučet já. Když jsem vystoupil ze zaměstnání od V., snažil jsem se najít 

práci u tr. V. a K. v Litomyšli, ale bylo mi naznačeno, že na zákrok V. mě do práce přijmout nemohou."  

  

 

  

Obr. 25 
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V této pro Vajrauchovy nelehké době přibylo do rodiny třetí dítě – 18. prosince 1945 se narodil František 

III. (viz Obr. 26) Když se o někom řekne, že je benjamínkem rodiny, málokdy to platí tak absolutně jako 

v tomto případě. Oběma Františkovým rodičům, mamince i tatínkovi, bylo shodně již 46 let, starší sestra 

Stanislava byla devatenáctiletá, mladší Marie šestnáctiletá. Značný věkový rozdíl mezi dětmi a poměrně 

vysoký věk obou rodičů později hrály v životě Františka III. podstatnou roli – v průběhu let sestry stále 

víc nahrazovaly dorůstajícímu chlapci stárnoucí rodiče. František II. se z mužského potomka velmi 

radoval a určitě mu hned přisoudil roli pokračovatele firmy. 

Když byl zkraje roku 1946 František II. konečně zbaven obvinění z kolaborace a řízení proti němu bylo 

22. února 1946 na ONV v Litomyšli zastaveno, všem se ulevilo. Jenže klid netrval dlouho. Brzy události 

nabraly špatný směr. 

Přišel únor 1948 a s ním 

komunistický převrat – začátek 

další temné éry v dějinách našeho 

tehdy stále ještě mladého státu. 

V září 1948 byl předseda vlády 

„soudruh“ Klement Gottwald, 

hlavní strůjce vítězství dělnické 

třídy nad „reakcí“, jmenován 

čestným občanem města Litomyšl   

a ještě do konce roku dal Litomyšli 

pocítit, jak vypadá realizace 

komunisty slíbeného znárodňování. 

Podobně jako v ostatních částech 

Československa tady byly 

znárodněny místní továrny na obuv, 

výrobny lihovin, stavební firmy, na 

další podniky byla uvalena tzv. 

národní správa. Komunisté 

otevřeně útočili na živnostenský 

stav propagandou, ekonomickými  

a finančními nástroji, 

administrativní zátěží, kontrolami, 

znevýhodňováním členů rodiny. 

Od poloviny roku 1950 nebyly 

povolovány nové obchodní 

živnosti, na ty stávající stát 

nevybíravě tlačil, aby se připojily 

do společných podniků. Řemeslné 

živnosti byly utlumovány, až            

v polovině 50. let prakticky zanikly. 

Končila doba, v níž se zdálo, že 

dějiny sice se člověkem čas od času 

zmítají, ale stejně záleží hlavně na 

něm, co se svým životem udělá.  

  

Obr. 26 



98 
 

 

  
Obr. 27 
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A když vybuduje podnikání a počítá s tím, že po létech tučných přicházejí léta hubená, dovede situaci 

zvládnout a postavit se zase na nohy. Jenže teď nastávaly jiné pořádky. Na firmu Truhlářstí František 

Vajrauch a syn nelítostně dopadla železná pěst dělnické třídy. 

Funkce předsedy živnostenské komory truhlářů na Litomyšlsku (viz Obr. 27) poslala krátce po převratu 

Františka II. do pražské Lucerny, kde Klement Gottwald přítomné zástupce živnostníků ujistil, že 

všechny firmy do dvaceti zaměstnanců zůstanou v soukromých rukou. Navzdory tomuto slibu bylo 5. 

dubna 1950 Truhlářství František Vajrauch a syn znárodněno (viz Obr. 28).  

Dobře vybavená dílna Františka II. přešla       

1. 7. 1953 do majetku Okresního 

komunálního podniku v Litomyšli – jednoho 

z nově vytvořených komunistických podniků, 

které sdružily zestátněná drobná podnikání. 

Jak takové znárodnění vypadalo? „To přišli 

soudruzi a provozovnu prostě zavřeli. 

Samozřejmě bez jakéhokoli předchozího 

oznámení,” vzpomíná František III. Že řada 

drobných podniků na Litomyšlsku byla 

zrušena či začleněna do státem řízeného 

„komunálu“ podobným způsobem, tedy ze 

dne na den a bez jakékoli dokumentace, lze 

zjistit ve Státním okresním archivu Svitavy se 

sídlem v Litomyšli ve fondu Městský národní 

výbor Litomyšl, který ten „komunál“ v jistém 

směru řídil a kontroloval.  

V kartonu 57 je sice obsažena živnostenská 

agenda z let 1950 - 1955, ale o firmě Vajrauch 

a syn (stejně jako např. o zlatnictví                       

a hodinářství Nonn) není záznam žádný. 

František II. se tedy stal 5. dubna 1950 ve své 

truhlárně zaměstnancem, řezivo uskladněné 

na zahradě bylo automaticky znárodněno. 

Samotné zařízení dílny, tedy stroje a nářadí, 

sice ve Františkově majetku zůstaly, ovšem 

sloužily pro potřeby komunálu. Samozřejmě 

bezplatně (viz Obr. 29, 30).  

Pozice Františka II. nebyla v nové politické situaci jednoduchá. Stát mu nedůvěřoval, František II. byl 

stále pod dohledem a bylo jasné, že komunisté čekají na vhodný okamžik, aby mu svou moc ukázali 

naplno. 

  

Obr. 28 
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Obr. 29 

Obr. 30 
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Podnětem k zúčtování s nebezpečným živnostníkem se v roce 1954 stalo udání: František II. má prý 

v domě tajný sklad, v němž schovává nakradené řezivo, kování a dýhy. Z tohoto materiálu pak načerno 

vyrábí nábytek, který dál prodává. František III. se domnívá, že udavač využil situace, kdy Františkova 

svobodná sestra Stanislava prodávala svou nevyužitou výbavu – nábytek do ložnice (ještě před válkou 

ho pro ni udělal František II.). K novému majiteli, řezníku Františku Walterovi, totiž ložnici rozloženou 

na díly odváželo od truhlárny na Bělidlech nákladní auto. Všem na očích.  

A pak jednoho rána vpadli do Františkova domu příslušníci SNB. Velitel tříčlenné skupiny zazvonil, 

beze slova ukázal příkaz k domovní prohlídce, odstrčil vyděšené obyvatele a muži (Kšandl a Novák, 

identitu třetího neznáme) začali zuřivě hledat cokoli, co by mohlo informaci udavače potvrdit. Kam 

vstoupili, zanechali spoušť. „Rozházeli peřiny, snad si mysleli, že naši mají někde schovanou fůru zlata,” 

popisuje akci, která ho na dlouhá léta traumatizovala, František III. 

Když už se zdálo, že se esenbáci vrátí na stanici s prázdnou, našli dýhy, tehdy velmi vzácný materiál,   

o který František II. pečoval se zodpovědností zkušeného řemeslníka. Neurvalé chování esenbáků             

k dýhovým deskám ho rozčílilo tak, že se neudržel a i v té vypjaté situaci veliteli rázně přikázal, aby se 

dýh nedotýkal. Prohlídka skončila, ale pro Františka II. měla pokračování. Odvedli ho do budovy soudu 

v dnešní Ropkově ulici a za použití fyzického násilí ho pak vyslýchali v prostorách patřících Sboru 

národní bezpečnosti na dnešním Smetanově náměstí zřejmě v domě č. 579. „Byl ve vazbě asi tři čtvrtě 

roku. Na základě toho obvinění vyhodili moje sestry z práce, máma byla nemocná na nohy a já jako 

kluk, …. Byli jsme najednou bez peněz. Pak tátu pustili, protože mu nic nedokázali, a na příkaz soudu 

museli Marii i Stáňu vzít zpátky do práce na jejich původní místa,” vypráví František III. A dodává: 

„Když táta zemřel a dělali pitvu, tak se primář strašně zajímal, proč měl táta krvavý sraženiny na mozku. 

A mně došlo, kde k tomu přišel.“  

 

Po třech zaměstnaneckých letech ve vlastní dílně dostal František II. od ředitele odštěpného závodu 

Státního rybářství, n. p. České Budějovice Vařenky nabídku práce na stavbě lodí. Ti dva se seznámili 

v Karlových Varech, kde František II., kterého úporně trápily žaludeční vředy, prodělával léčebnou 

kúru. Ve dvoře domu v Jiráskově ulici č. 3, v místě, kde má dnes (leden 2019) dílny Fakulta restaurování 

Univerzity Pardubice, potřebovalo tehdy Rybářství vyrábět dřevěné pramice na sekání rákosu. A tak 

Vařekovo seznámení se s truhlářem, který uměl ohýbat nábytkové díly, přišlo v pravou chvíli. Když 

František II. na nabídku kývnul a nastoupil 3. května 1953 do dílny na Jiráskově ulici,  

zanikla zároveň truhlárna na Bělidlech. „Komunál o ni asi nestál. Táta ji prostě zamknul a začal chodit 

do práce s aktovkou, “ odpovídá František III. na otázku, co se stalo s dílnou (viz Obr. 31). 

 

 

  

                                                           
9 Podle svědectví Jiřího Kopřivy, nar. 17.4.1932, předsedy pobočky Konfederace politických vězňů v Litomyšli, 

který byl vyslýchán na stejném místě. 
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  Obr. 31 
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Všechno zařízení v zamčené truhlárně zůstalo a začalo opět sloužit k výrobě až za čtyři roky.                    

„V listopadu 1957 za tátou přišli drůbežáři10, že by potřebovali klece. Přidělili mu dělníka pana Flídra, 

táta odemknul dílnu a až do 29. června 1959 v ní ti dva vyráběli klece na drůbež. Pak táta začal dělat 

pro město drobné údržbářské práce a vydržel u toho až do pětasedmdesáti,“ uzavírá otcův profesní život 

František III. 

 

Vraťme se teď o pár let zpátky a zaměřme svou pozornost na chlapce, který se v rodině majitele 

Truhlářství František Vajrauch a syn narodil v prosinci 1945. 

Když František III. vyrostl z batolecího věku, zařadil se na Bělidlech do vrstevnické party, měl svůj 

dětský svět a politika ho až na traumatický zážitek z domovní prohlídky míjela. 

Kluci chytali v Loučné do ruky pstruhy, koupali se v řece a jezdili po ní na neckách (František II. 

dokonce udělal synkovi malou loďku, tzv. maňáska), vyráběli si z prkének a z koleček starých dětských 

kočárků vozítka zvaná masaratky a závodili na nich na kopci, který tehdy vedl od budovy gymnázia až 

k Lidovému domu. František se tajně naučil jezdit na tátově kole, a to nebylo vůbec jednoduché, protože 

na velkém kole bylo třeba být při šlapání skrčený pod „štanglí“. Ale když je vůle, jde všechno. Otec 

nicméně neměl pro synovy cyklistické zájmy pochopení, zvláště v okamžiku, kdy František III. kolo 

naboural a ohnul blatníky. Následoval výprask a kolo se na čas ocitlo „u ledu“. 

Na samostatnou kapitolu by vydaly Františkovy příhody spojené s  dospělou ženou, známou 

litomyšlskou figurkou Černou Máry, která vymýšlela takové akce, na jaké by si malí kluci sami od sebe 

netroufli. Poradila jim, že bude legrace, když tajně položí kolotočářům na komín u maringotky cihlu 

nebo když jí pomohou vyhnat na břeh husy z Loučné v době, kdy tam hospodyně rozložily prádlo na 

bělení. Děti na Bělidlech Černou Máry prostě milovaly a František III. nebyl výjimkou. 

Nejen hry, také povinnosti provázely Františka III. dětstvím. Vajrauchovi chovali králíky, ty bylo třeba 

krmit, a tak František III. musel chodit na jaře pro „mlíčáky“ (listy smetánky lékařské), od léta pak pro 

„burákovou nať“ (listy krmné řepy). Zatímco smetánce bylo jedno, jakým způsobem o listy přijde, řepě 

nikoli. Listy se musely z bulvy opatrně odlupovat, aby rostlina mohla pokračovat v růstu. Že taková 

„piplačka“ malého Františka III. vůbec nebavila, se jistě nikdo nemůže divit.  

 

V místech, ke František III. prožíval svoje dětství, 

stojí dnes autobusové nádraží, přesněji jeho 

čekárna (viz Obr. 32). 

                                                           
10 Zřejmě Zemědělský nákupní a zásobovací podnik, n. p. Hradec Králové. 

Obr. 32, foto TK 
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Zato donáška mléka – to bylo něco docela jiného! Rodiče pro něj posílali Františka III. s bandaskou 

(konvičkou) do sousedství k Nedošínským. Smetanu, která se usazovala na povrchu čerstvě nadojeného 

mléka, František cestou domů vždycky opatrně labužnicky upíjel, ale na maminku si nepřišel. Buď ho 

prozradily bílé „vousy“ nad horním rtem, nebo absence smetany ve chvíli, kdy jí bylo třeba na vaření. 

(Předškolák František III. s otcem Františkem II. viz Obr. 33) 

 

Do školy František III. nastoupil 1. září 1952, ale neměl na ni čas, nehodlal ji vyměnit za spoustu jiných, 

a pro něj zajímavějších, činností. Hra na housle k nim rozhodně nepatřila. Proti maminčinu rozhodnutí 

se ovšem dítěti bojuje špatně. Paní profesorka Kubová byla dáma pečlivá a trvala na tom, že houslistu  

z člověka udělá jen cvičení a cvičení. Ševčíkova Houslová škola pro začátečníky se stala Františkovou 

noční můrou. „Myslel jsem si, že budu hrát písničky. Ale po půl roce jsem uměl kromě různých opusů 

jenom Jeníčku, bloudíš, že za mnou chodíš, a tu jsem se navíc naučil sám,“ říká dnes už se smíchem 

František III. Chlapcovo spíš vrzání než hraní vyvolávalo v jeho kamarádech pod okny ložnice hlasitý 

smích, až to maminka nevydržela a řekla, „že tohle ona platit nebude“, a pokus vychovat z Františka 

houslistu po šesti měsících skončil. 

Dny Františka III. byly stejně jako dny jeho rodičů naplněné po okraj. A tak když dnes konstatuje, že 

nikdy nebyli společně na dovolené, protože tatínek nikdy dílnu (ani tu „komunální“) nezavřel, je to bez 

hořkosti a výčitek. 

 

 

Obr. 33 
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Ale přece jen – Františkova sestra Marie se vdala za Miroslava Vacha, jehož rodiče měli u Proseče 

chatu, a ta se stala cílem Františkových výletů z Litomyšle. Tam chodil s „dědou“ (otcem Miroslava 

Vacha) na houby, tam se naučil na koupališti plavat, tam se spřátelil s Viktorkou Jáňovou, manželkou 

Dr. Jáni, kvůli níž vstoupil v Litomyšli do plaveckého oddílu. V něm se časem stal hlavně 

nepostradatelným členem štafety, protože na jeho motýlka „hned tak někdo neměl“. 

Že je tatínek šest dní v týdnu od rána do večera v dílně, František III. vnímal odmala. Nejdříve se tam 

přimotal občas, pak se stal pravidelným návštěvníkem, až František II. usoudil, že by kluk mohl začít 

s opravdovou truhlařinou. Postupně ho zasvěcoval do všeho, co sám uměl. Ale ani pro jednoho z nich 

to nebylo zpočátku snadné. 

Prvním Františkovým samostatným truhlářským úkolem byla výroba stoličky. František III., tehdy asi 

osmiletý, se snažil uplatnit, co od tatínka v dílně, v té době už komunální, odkoukal. 

„Ze čtyř hranolků jsem udělal nohy, sklížil jsem desku na sedátko, vyčepoval, hranolky zasadil                   

a zaklížil, protože jsem věděl, že správný nábytkář by se nikdy nesnížil k tomu, aby použil hřebíky. Jen 

jednu věc jsem podcenil – nevzal jsem si úhelnici. A když jsem hranolky zasazoval, trefil jsem to od 

oka. Táta se na hotovou stoličku podíval, postavil ji na ponk a zjistil, že se viklá. Přísně se na mě podíval, 

rázně sebral stoličku z ponku, vylámal jí nohy a hodil je do kamen se slovy: ,Neměls to sklížený do 

pravýho úhlu. Tak znova.´ Táta se s nikým v dílně moc nemazal, a co se týče truhlařiny, nemazal se ani 

se mnou,“ vzpomíná František III. 

Chlapec se kupodivu ani neurazil, ani nerozplakal, ale rozhodl se, že to prostě dokáže. A opravdu 

stoličku vyrobil k tatínkově spokojenosti. Dnes, v roce 2019, má tahle Františkova nábytkářská premiéra 

v jeho domě čestné místo (viz Obr. 34). 

 

 

Obr. 34 
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Když byl František III. v roce 1960 v 8. třídě, poprvé se pořádně srazil s dějinami. Syn bývalého 

živnostníka, a chce jít studovat do Kroměříže na restaurátorskou školu? Nebo se snad chce vyučit 

truhlářem? Jaká opovážlivost zkoušet si vybírat. Může být rád, když mu vůbec dovolíme, aby se vyučil. 

Takto se k tomu postavila komunistická moc. „Nabídli mně doly, nebo černé řemeslo,“ říká František 

III. 

A tak v září 1960, to mu bylo 15 let, nastoupil na přímluvu příbuzného do TOSu (Továrny obráběcích 

strojů) ve Svitavách, aby se vyučil nástrojařem (viz Obr. 35). Ačkoli to do učiliště bylo z Litomyšle 

necelých 20 kilometrů, František III. musel bydlet na internátě, protože stát chtěl mít dostatek příležitostí 

pro jeho ideologickou nápravu. Naštěstí Františkova intenzivní převýchova trvala pouze jeden školní 

rok, od druhého ročníku mohl do školy dojíždět. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 Obr. 35 
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S přijetím na učiliště byla spojena povinnost odpracovat po vyučení v národním podniku TOS Svitavy 

tři roky. František III. do TOSu sice po vyučení nastoupil (rýsoval na litinu či kov obrysy výrobků, které 

se pak podle těch čar řezaly), ale po dvou letech zaměstnavatel vyhověl jeho žádosti o ukončení 

pracovního poměru. Důvodem byl špatný zdravotní stav Františkovy maminky. Tatínek František II., 

sám chatrného zdraví, už jí potřebnou péči poskytnout nedokázal, a tak bylo nutné, aby byl František 

III. více po ruce. To znamenalo mít zaměstnání v místě bydliště. František ho získal ve strojírně 

Juranovy závody na dnešní Sokolovské ulici v čísle 1169.11  

Péče o rodiče ovšem pro Františka III. neznamenala odpuštění povinné vojenské služby. V roce 1966 ji 

nastoupil ve 20 kilometrů vzdáleném Vysokém Mýtě a naštěstí ji tam také celou absolvoval. Nejprve 

dělal řidiče, později – už jako desátník – psal řidičům jízdní příkazy a vyhodnocoval jejich cestovní 

záznamy, nakonec mu organizačně podléhala celá posádková autočeta. Jak to šlo, jezdil František III. 

za rodiči do Litomyšle, časem ale už nejen za rodiči. Seznámil se totiž s uhrančivou černovláskou 

Jaroslavou Francovou, která se stala jeho celoživotní láskou. 

Po vojně, v roce 1968, se František III. vrátil zpět do tzv. Juranek a z desátníka se zase stal nástrojář. 

„Prošel jsem všechny mašiny, naučil jsem se dělat na všech strojích, na soustruhu, na fréze,…..  Dělal 

tam se mnou chlap, o kterém mně po mnoha letech, když táta zemřel a já už jsem z Juranek odešel do 

melioračního družstva, sestra řekla, že právě on kdysi mlátil při výsleších mého tátu. Tajila to přede 

mnou, abych něco nevyvedl,“ vypravuje ten stále bolavý příběh František III.12 „Potom mě stáhli na 

montáže. Tam jsem si udělal svářečské papíry na autogen a na elektriku. Řekl bych, že se mnou byli ve 

fabrice spokojení.“ 

 

V roce 1968 (18. 12.) se František III. oženil s Jaroslavou Francovou a rok nato, v roce 1969, došlo 

v jeho životě k důležité změně. 

V té době dělal v Juranových závodech předsedu ROH (Revolučního odborového hnutí) Miroslav 

Novák z Lubné. „To byl bezvadnej chlap. A já jsem ho požádal, jestli by mně nedal doporučení, že tátu 

hodně mrzelo, že holkám dal vzdělání, to bylo ještě před válkou, a já jsem chtěl jít do školy, ale nedostal 

jsem se. On to nějak zařídil a já jsem konečně dostal příležitost udělat si maturitu. Kdysi vysněné 

restaurování nábytku to sice nebylo, ale byl jsem mu za to hrozně vděčnej. Od září 1969 jsem třikrát 

týdně končil ve fabrice dřív, v jednu hodinu jsem jel do České Třebové na strojní průmyslovku13 a vracel 

jsem se domů v sedm večer. To trvalo pět let,“ vzpomíná František III.  

Další důležitá změna ve Františkově životě je čistě rodinného charakteru: 22. září 1970 mu manželka 

porodila dceru Lenku. 

František III. ještě zdaleka nedospěl k maturitě (studium bylo pětileté), když se stal 28. 5. 1974 otcem 

Lukáše (viz Obr. 35). 

 

 

 

                                                           
11 V lednu 2019 je v rekonstruované budově firma AUTO MOTIVE INDUSTRIAL a.s.  

12 Jméno dotyčného František Vajrauch, nar. 18. 12. 1945, zná, ale nepřeje si, aby tady bylo uvedeno. 

13 Průmyslová škola strojní pro pracující s maturitou. 
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Toho roku také začaly na 

severozápadním okraji Litomyšle práce 

na silničním obchvatu. Tento obchvat ale 

komunističtí plánovači vedli napříč 

městem. Znehodnotili tím krásný park      

u Smetanova domu, okolí Lidového 

domu – druhé litomyšlské stavby 

s krásným divadelním sálem, nové silnici 

musely ustoupit také budovy na 

Bělidlech. Pro lidi, kteří na Bělidlech 

bydleli, se začalo stavět na břehu Loučné 

proti Smetanovu domu panelové sídliště. 

 

Když se František III. dozvěděl, že jeho 

dům se zapečetěnou truhlářskou dílnou 

v přízemí bude srovnán se zemí, rozhodl 

se pořídit pro rodinu na zestátněných         

a stále prázdných pozemcích na konci 

Litomyšle nové bydlení. Ve spolupráci se 

švagrem, stavitelem Miroslavem 

Vachem, vytvořil plán skupiny šesti 

řadových domků a ještě v roce 1974 se 

začalo na konci Benátské ulice stavět. 

Samozřejmě svépomocí, jak bylo v té 

době běžné. Dnes je tato skupina 

řadových domků považována za 

architektonicky výjimečný soubor 

prvních vpravdě moderních „řadovek“ 

v Litomyšli. Projekt je podle 

Litomyšlského architektonického manuálu výsledkem experimentování s moderními materiály 

a formami, odkazujícími ještě na vliv tzv. bruselského stylu, jenž si liboval v dynamických kompozicích 

s lichoběžníkovými a kónickými tvary a obecně s principy asymetrie.14 (viz Obr. 36) 

  

                                                           
14 Šubrtová, Anna, Backová, Lenka: Dvoubytové řadové domy [online]. 2017 [cit. 20. 01. 2019]. 

Dostupné z: https://lam.litomysl.cz/objekt/05-1003-dvoubytove-radove-domy. 

 

Obr. 35 

Obr. 36, foto Nikola Tláskalová 
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„Když jsem přinesl maturitní vysvědčení, táta byl hrozně rád. Splnil se jeho sen, že i já budu mít 

středoškolské vzdělání. Byl na mě pyšnej. A já jsem si myslel, že teď v Jurankách z pozice nástrojáře 

trochu povýším. Chtěl jsem lepší práci, požádal jsem o ni, ale nedostal jsem ji. Tak jsem se rozhodl, že 

půjdu jinam. V Melioračním družstvu mě vzali rádi. Nastoupil jsem tam v roce 1974 a hned mě udělali 

vedoucím opravárenských dílen,“ říká hrdě František III.  

V sobotu 8. února 1975 zemřel ve věku 76 let František II. Pohledu na likvidaci domu, kde prožil většinu 

života, byl ušetřen. Rodina Františka III. se z Bělidel stěhovala do novostavby na Benátské ulici 28. září 

1976, tedy za necelé dva roky od „prvního kopnutí“, už jen s Františkovou maminkou Štěpánkou, která 

se synovou rodinou žila pod jednou střechou až do své smrti v roce 1984. 

Stěhování proběhlo na poslední chvíli, protože bourání kvůli silnici se právě dostalo až na Bělidla. 

František III. přestěhoval do nového domu také všechny stroje z truhlárny: „Pod celým barákem jsem 

si zařídil dílnu a občas jsem tam něco udělal i pro někoho jiného, abychom měli třeba na dovolenou.     

A vyčkával jsem, až se to zlomí, poněvadž co bychom si povídali….“ 

Než k politickému zlomu opravdu došlo, uplynulo ještě mnoho let, v jejichž průběhu František III. opět 

změnil zaměstnání – v roce 1979 se stal vedoucím mechanizace a dopravy na Okresní správě silnic, jeho 

syn Lukáš absolvoval základní devítiletou školu na dnešní Zámecké ulici, tehdy ovšem na ulici Zdeňka 

Nejedlého, a začal dojíždět do České Třebové na střední odborné učiliště, kde se v oboru Truhlář se 

zaměřením pro výrobu nábytku a zařízení chystal pokračovat v rodinné tradici. 

 

A pak se to opravdu zlomilo. Přišel listopad 1989 a s ním tzv. sametová revoluce. František III. se 

dočkal. 

 

„Jako bych to tušil, dal jsem si na začátku roku 1989 na Městský národní výbor v Litomyšli žádost, 

abych si mohl oficiálně přivydělávat truhlařinou. V březnu jsem dostal Povolení k poskytování služeb 

v oboru drobné truhlářské práce. Bylo jako ve správném Kocourkově datované k 23. březnu, ale 

kupodivu platilo už od března prvního (viz Obr.37),“ směje se František III. „Měl jsem to chvíli jako 

druhé zaměstnání, jakmile v listopadu komunisti ztratili moc, praštil jsem s prací na Silnicích a šel jsem 

podnikat. Bylo mně pětačtyřicet let. Začal jsem dělat dřevěné hračky a všechno jsem se učil za pochodu. 

Táta už nežil a já jsem o podnikání nevěděl nic. Neměl jsem informace o odbytu, o výrobku,                          

o zakázkách, zkrátka o ničem. V květnu 1991 jsem si nechal zaregistrovat ochrannou známku Vajrauch 

a syn – truhlářství. Měl jsem skutečnou firmu! Táta by měl radost. Je pravda, že to byla trochu divoká 

doba. Moje hospodaření se vešlo na pár stránek účetního sešitu velikosti A4. Dnes se tomu ani nechce 

věřit.“ (viz Obr. 38) 
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Obr. 37 



111 
 

  Obr. 38 
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Lukáš Vajrauch dostal 27. září 1991 výuční list a nastoupil v Dolním Újezdě do truhlářské dílny, která 

patřila Oblastnímu průmyslovému podniku Polička. František III. zatím v Litomyšli ve sklepě řadového 

domu na Benátské ulici vyrobil první kuchyň a zakázky se začaly hrnout.  

 „Abych vyhověl novým předpisům, zažádal jsem si začátkem května 1992 o živnostenský list. Dostal 

jsem ho 25. května (viz Obr. 39).  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

Obr. 39 
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Lukáš si dal žádost taky, ale protože truhlářství bylo tzv. vázanou živností a on za sebou neměl tři roky 

odpracované pod vedením zkušeného řemeslníka, musel si nejdříve tuhle povinnost splnit a  pak ještě 

udělat odbornou zkoušku. Já jsem v té době už nestíhal, tak jsme se dohodli, že nastoupí u mě a tu praxi 

zvládne doma. Stal se tím pádem mým prvním zaměstnancem. Pak absolvoval tu zkoušku a 1. 9. 1994 

se z něj stal certifikovaný živnostník a já jsem ho udělal spolumajitelem,“ popisuje František III. první 

roky svého podnikání (viz Obr. 40). 

 

  

Obr. 40 
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Obnovenému truhlářství se dařilo a dílna ve sklepě brzy přestala stačit. Nezbylo než pracovní prostor 

významně rozšířit. František III. se synem pět dní v týdnu vyřizovali do patnácti hodin zakázky a potom 

až do večera stavěli tzv. prostřední dílnu. Stavba zcela samozřejmě pohltila i celé víkendy.  

Větší dílna znamenala i možnost vyřídit více zakázek (viz Obr. 41, 42).  

Do firmy přibyl další řemeslník, truhlář Milan Brýdl, o účetnictví se začala oficiálně starat Františkova 

manželka Jaroslava a v roce 1995 se počet zaměstnanců rozrostl o Petra Nádvorníka a Pavla Otavu. 

K zatím poslední významné změně v životě Františka III. (viz Obr. 43) a Truhlářství František Vajrauch 

a syn došlo v roce 2003, kdy firmu převzal Františkův syn a její dosavadní spolumajitel Lukáš Vajrauch 

(viz Obr. 44).. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

Obr. 41, foto TK 

Obr. 42, foto TK 
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Obr. 43, foto TK 

Obr. 44, foto TK 
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Obr. 45 
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Doslov 

Postupem času děda s tátou přistavěli další dílnu, sklad truhlářských výrobků a vzorkovou prodejnu, kde 

si mohou zákazníci vybrat různá kování, úchytky, materiály a odstíny povrchů pro svoje vlastní výrobky. 

V září 2010 převzala po babičce účetnictví moje maminka Lenka. Ta se zároveň stará o chod prodejny. 

Truhláři, které děda přijímal na začátku 90. let, jsou tu dodnes všichni. 

 

V současnosti se naše firma zabývá hlavně výrobou zakázkového nábytku, je schopná vyrobit vybavení 

do celého domu doslova od podlahy. Dělají se u nás kuchyňské linky, obývací pokoje, ložnice, vestavné 

skříně, schodiště, zařizujeme hotely, restaurace, prodejny, ordinace, kanceláře apod. 

Dědovi Františkovi je 73 let a stále ho nepřestala truhlařina bavit. Dělá v dílně údržbáře, brousí veškeré 

nástroje, když je třeba, zastupuje moje rodiče v krámě. 

Já jsem se narodil 23. 3. 2004, můj bratr Adam 10. 9. 2006. Já určitě v dílně pracovat nebudu, to není 

nic pro mě. Výroba čehokoli mi vždycky hrozně dlouho trvá a ani mě to moc nebaví. Ale rád bych dělal 

návrhy interiérů a probíral je se zákazníky, abychom jim mohli vyrobit, co jim bude nejlépe vyhovovat. 

 

Co se manuální práce týče, Adam je daleko šikovnější a táta na něj spoléhá. Představuje si, že z Adama 

bude truhlář, který bude řídit výrobu rovnou v dílně. Možná i celou firmu. 

Kdo ví, jak to dopadne. Ale jsem přesvědčený, že my s bratrem naše truhlářství nepotopíme. 

 

 

V Litomyšli 31. května 2019       Jan Vajrauch 
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U Vajrauchů v dílně: 

 

 

 

 

 

 

foto TK 
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foto JV 

Úhelník (také úhelnice) 

- používá se na měření pravých 

úhlů 

Dláta 

- používají se na dlabání otvorů 

Hoblíky 

- používají se na 

hoblování hran a 

zarovnávání ploch 

Hoblík „macek‘‘ 

- používá se na 

hoblování delších hran 

Palička 

- používá se na 

srážení desek 

nábytku 
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Pila rámová 

- používá se na zkracování 

dřeva 

Pily speciální 

- tyhle se používají na 

řezání lišt 

Truhlářský ponk 

Ztužidlo 

- používá se při klížení materiálu 

na přitisknutí jednotlivých dílů 

k sobě 

foto JV 
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Dlabačka  

- používá se k dlabání 

otvorů pro spoje rámů, 

dveří, oken  

Pila na masiv  

- používá se na 

rozmítání fošen a 

prken 

Tloušťkovací protahovačka  

- používá se na protahování 

fošen a prken dané tloušťce 

Pásová pila 

- používá se 

k tvarovému 

vyřezávání dřeva  

Hoblovka 

- používá se ke srovnání plochy a 

hrany materiálu 

foto JV 
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foto JV foto JV 

Formátovací pila  

- používá se k přesnému 

formátování deskového materiálu  

Pásová bruska 

- používá se k broušení vyrobených 

dílců před jejich povrchovou 

úpravou 

Spodní frézka 

- slouží k frézování a tvarovému 

opracování materiálu 

Olepovačka 

- slouží k olepování hran 

deskového materiálu 



123 
 

 

foto JV foto JV 

Kolíkovačka 

- slouží při spojování desek 

k  vyvrtávání více otvorů najednou  

Vyvrtávací stroj 

- slouží k vrtání otvorů pro 

panty a podpěrky 

Tloušťkovací protahovačka 

- používá se na 

protahování fošen a 

prken, aby získaly danou 

tloušťku 
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Závěr 
Dočetli jste příběhy, které nejsou jen několika střípky 20. století, ale pohledem do zrcadla naší 

společnosti. Určitě jste v nich zahlédli data, jména, pojmy či událostí, které utvářely regionální dějiny. 

My ale doufáme, že jste v nich našli i něco víc. Dějiny totiž nejsou jen o uvedeném. Jsou o hodnotách, 

které formovaly naši současnost, a které považujeme za základní pilíře společnosti – úctě k lidským 

právům a svobodám, vzájemnému respektu i odpuštění. Věříme, že příběhy, které naši žáci sepsali,           

o těchto hodnotách vyprávějí. A věříme, že poslední uvedená není nejméně důležitou, ale právě naopak. 

Protože teprve v odpuštění se rodí naděje na budoucnost. Odpuštění však v sobě zároveň nese naději, že 

se na uvedené křivdy nezapomene. Snad nezapomenou ani naši žáci. 

Stanislav Švejcar 
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